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اقتصادی

رشد 6.5 درصدی صنعت در دولت یازدهم 

رشد صنعت در ابتدای دولت یازدهم منفی 10.5، رشد معدن منفی 2 و رشد کسب 
و کار حدود صفر بود، اما دولت توانست براساس آخرین آمار منتشر شده رشد اقتصادی 

را به 8.3 و رشد صنعتی را به 6.5 برساند. 
عملیاتی سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی از زمان روی کارآمدن دولت یازدهم، در 
زمره مهمترین عناصر برنامه ریزی و تصمیم گیری مسوولان اجرایی بوده و به همین 

جهت شاهد گشایش های اقتصادی قابل توجهی همچون رشد صنعتی بوده ایم.
این گزارش بخشی از مهمترین تحلیل های مطبوعات در یک هفته گذشته را در زمینه 
عملکرد دولت را در اجرایی سازی سیاست های اقتصاد مقاومتی بررسی کرده است که 

به مهمترین محورهای آن اشاره می شود. 
**رونق صنایع و تولید داخلی

یکی از مقوله های مهم اقتصاد مقاومتی تکیه بر ظرفیت های داخلی و رونق تولید 
است. طرح رونق تولید در نیمه ابتدایی سال 13۹5 کلید خورد تا در ابتدای امر پرداخت 
تسهیلات 16 هزار میلیارد تومانی به ۷500 واحد تولیدی کوچک و متوسط مدنظر 
قرار گیرد، طرحی که یکی از پروژه های اقتصادی کشور به حساب می آمد و از سوی 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در کنار شش برنامه دیگر برای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نظر گرفته شد.حالا طبق اظهار نظرهای مسئولان وزارت صنعت قرار است 
ادامه طرح رونق تولید برای سال جاری در حالی از هفته آینده آغاز شود که بنابر تصمیم 
اولیه به 10 هزار واحد صنعتی رقمی معادل 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات تعلق 
خواهد گرفت. در ابتدای اجرای طرح رونق تولید در سال گذشته پرداخت تسهیلات 
16 هزار میلیارد تومانی تنها برای واحدهای تولیدی و صنعتی در نظر گرفته شده بود اما 
با پیشرفت کار واحدهای کوچک و متوسط بخش کشاورزی نیز مشمول طرح مذکور 
شدند تا با مراجعه به بانک ها تسهیلات مربوطه را دریافت کنند. مشابه چنین شرایطی 
برای سال جاری نیز قابل پیش بینی است.وزیر صنعت، معدن و تجارت با ابراز خرسندی 
از نتیجه دادن تلاش های دولت در استان ها که منجر به راه اندازی واحدهای تولیدی 
جدید می شود، یادآور شده است که رشد صنعت در ابتدای دولت یازدهم منفی 10.5، 
رشد معدن منفی 2 و رشد کسب و کار حدود صفر بود، اما دولت یازدهم تلاش کرد به 
اکثر خواسته های مردم جامه عمل بپوشاند. هرچند به دلیل مشکلات موجود هنوز این 
تلاش ها کاملا نتیجه نداده و ادامه دارد اما دولت توانست براساس آخرین آمار منتشر 
شده رشد اقتصادی را به 8.3 و رشد صنعتی را به 6.5 برساند. برجام نه  تنها برای 
خودروسازان دولتی سود داشت بلکه خودروسازان بخش خصوصی و نیمه دولتی نیز از 
آن منتفع شدند تا جایی که آمار تولید آنها رشد 50 درصدی را تجربه کرد . در حالی 
خودروسازان نیمه دولتی کشور در دو ماهه ابتدایی سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته افزایش 8.۷ درصدی را در تولید سواری ها به ثبت رساندند که آمار تولید 
خودروسازان خصوصی نیز حکایت از رشد ۷.50 درصدی دارد . بر اساس آمار وزارت 
صنعت، معدن و تجارت چهار شرکت بخش خصوصی شامل »کرمان موتور«، »مدیران 
خودرو«، »گروه بهمن« و »خودروسازان بم« طی دو ماه ابتدای سال جاری در مجموع 
18 هزار و 162دستگاه خودرو تولید کرده اند که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
افزایش تیراژ تولید را رقم زده اند .  در سال »ارتقای ایمنی و بهره برداری حداکثری از 
ظرفیت های نصب شده«، گروه فولاد مبارکه در تولید آهن اسفنجی، فولاد خام و انواع 
محصولات سرد و گرم به رکوردهای جدیدی دست یافت. »مختار بخشیان« معاون 
بهره برداری فولاد مبارکه با اعلام این مطلب افزود: در چهار ماه اول سال 201۷ شرکت 
فولاد مبارکه با تولید 2 میلیون و 3 هزار و 511 تن فولاد خام نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به رشد 12 درصدی رسید. وی با اشاره به عملکرد خوب مجتمع فولاد سبا تصریح 
کرد که در همین مدت این مجتمع با تولید 230 هزار و 821 تن ورق های فولادی 

ضخامت پایین، به رشد کم سابقه 2۹ درصدی در تولید دست یافت.
**رونق اشتغال

بند نخست ابلاغیه سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی بر تأمین شرایط و فعال سازی 
کلیه امکانات و منابع مالی و سرمایه های انسانی و علمی کشور به منظور توسعه 
کارآفرینی و به حداکثر رساندن مشارکت آحاد جامعه در فعالیت های اقتصادی با تسهیل 
و تشویق همکاری های جمعی و تأکید بر ارتقاء درآمد و نقش طبقات کم درآمد و متوسط 
تاکید دارد. زنجیره تولید آهن و فولاد در مقایسه با دیگر صنایع بزرگ چون نفت، گاز، 
پتروشیمی، خودروسازی و... موقعیت های شغلی بیشتری فراهم می کند. تولید فولاد در 
کشور در حال حاضر به حدود 20 میلیون تن می رسد. در عین حال برنامه ریزی شده 
است تا میزان تولید آهن و فولاد بر اساس سند چشم انداز در سال 1404 به 55 میلیون 
تن برسد. میزان تولید سنگ آهن، کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی نیز در سال 13۹5 
به ترتیب حدود 38، 28، 26 و 21 میلیون تن در سال گزارش شده است. در حالی 
که تولید این محصولات بر اساس سند چشم انداز توسعه باید به 115میلیون تن سنگ 
آهن، ۷5 میلیون تن گندله و 52 میلیون تن آهن اسفنجی برسد. بنابراین تمامی این 
زنجیره با کسری مواجه است. »اسدالله فرشاد« مدیرعامل شرکت فولاد غدیر ایرانیان 
با اشاره به اینکه اقتصاد مقاومتی و لزوم توجه به آن، یکی از مهم ترین عرصه هایی است 
که می توان با محوری کردن تفکر آن در عرصه مهندسی و ساخت و توسعه و احداث 
صنایع آهن و فولاد و صنایع معدنی مورد نیاز کشور، به ایجاد موقعیت های شغلی پایدار 
و مستمر کمک شایان توجهی کرد، گفت: در طراحی و تولید خطوط کنسانتره کشور 
برای مدت یک دهه به آن توجه ویژه شده و در مقطع کنونی، حدود 80 درصد از خطوط 
تولید کنسانتره مواد معدنی در داخل کشور طراحی، ساخت و نصب می شوند. با توجه 
به چنین خط مشی و با عنایت به استراتژی هایی که ذکر شد می توان به ایجاد اشتغال 

پایدار در کشور اقدام کرد.
** کاهش قاچاق کالا

بند سوم ابلاغیه سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی بر توجه به ظرفیت ها و تولید ملی 
تاکید دارد. از این رو، واردات غیررسمی کالا به کشور سبب بی رونقی تولید داخل می 
شود.با سامانه شناسه کالا که در هفته گذشته  رونمایی شد، عرضه کالاهای قاچاق کاهش 
خواهد یافت. هدف این سامانه، مدیریت شناسه کالا در طول زنجیره تجاری کشور است 
و بر این اساس، زبان مشترک در کل فعالیت های تجاری فراهم می شود. سامانه شناسه 
کالا، سامانه ای است به منظور تولید و دریافت شناسه کالا و تشکیل شناسنامه کالا که 
فرآیندهای درخواست و صدور شناسه کالا را در برگرفته و امکان استعلام شناسه کالا را 
برای سامانه ها و افراد مرتبط فراهم می کند. »عباس تابش« مدیرکل امور خدمات بازرگانی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت معتقد است: سامانه شناسه کالا نه تنها زنجیره تامین کالا 
را طولانی نمی کند بلکه آن را هدفمند می سازد. کد رهگیری و شناسه کالا به تجارت 

رسمی کشور هویت می بخشد تا بتوانیم کالاهای قاچاق را از رسمی تشخیص دهیم. 

وزیر نیرو:

قیمت آب و برق باید واقعی شود
وزیر نیرو گفت: با توجه به اینکه صنعت آب و برق این امکان را دارد تا برای انجام تمام 
فعالیت های خود اتکا به منابع دولتی را به صفر برساند، لازم است که هزینه خدمات از 
مشترکان دریافت شود و در دولت دوازدهم به سمت واقعی شدن قیمت ها پیش برویم.

به گزارش ایسنا، حمید چیت چیان امروز در آیین افتتاحیه تصفیه خانه فردیس با بیان 
اینکه به شرط پذیرش دولت برای منطقی شدن قیمت های آب و برق می توان خدمات 
وسیعی را ارائه کرد، ادامه داد: دولت تا چه زمانی می خواهد متکی به درآمدهای ناشی از 
فروش نفت باشد و با فروش نفت تصفیه خانه و نیروگاه بسازد. در این شرایط لازم است 

که از منابع بخش خصوصی استفاده بیشتری شود.
وی ادامه داد: اگر این مسئله را بپذیریم که وزارت نیرو می تواند هزینه های خود را 
از طریق فروش منطقی آب و برق تامین کند، قطعا می توان منابع زیادی را از سوی 
بخش خصوصی داخلی و خارجی جذب کرد. وی با اشاره به اقدامات دولت یازدهم در 
راستای استفاده از کمک های بخش خصوصی عنوان کرد: بیش از 6000 میلیارد تومان 
از پروژه ها و طرح هایی که اجرای آن جزو وظایف حاکمیتی بود، در دولت تدبیر به دست 
توانمند بخش خصوصی قرار گرفت که این مسئله نیز تاثیرات بسیار خوبی را در پی 
داشت. به گفته وی نباید تصور کنیم که اگر قیمت ها کمی افزایش پیدا کند برای مردم 
مشکلاتی به وجود می آید چرا که با واقعی شدن قیمت های آب و برق می توان اشتغال 
زیادی را به وجود آورد همچنین می توان با اجرای پروژه های بیشتر آب و فاضلاب به 

دنبال توسعه سلامت، بهداشت، درآمد و به طور کلی رفاه بیشتر کشور شد.
وی تصریح کرد: بحث قیمت خدمات که به یک مانع برای توسعه مبدل شده است، 
باید برداشته شود. چرا که می توان قاطعانه گفت که اگر به این مسئله توجه شود، در 
دولت دوازدهم شاهد یک جهش بسیار قابل قبول در فعالیت های آب و برق نسبت به 
دولت قبل خواهیم بود. وی با اشاره به اهمیت مسئله آب برای کشور عنوان کرد: با توجه 
به حساسیت های موجود برای این مایه حیات باید در نوع مصرف دقت زیادی وجود 
داشته باشد. به گونه ای که برای قطره قطره این مایع برنامه ریزی شود. وی ضمن تاکید 
به این مسئله که باید از هر اقدام و عملی که منجر به آلودگی منابع ابی شود، جلوگیری 
کرد اظهار کرد: بزرگترین اقدامی که برای حفظ منابع آب ضروری و مهم در نظر گرفته 
شده، اجرای طرح های فاضلاب است چرا که رهاسازی فاضلاب شهری می تواند موجب 
آلودگی منابع آب شود. وی ادامه داد: اجرای طرح های فاضلاب نه تنها از آلوده شدن 
منابع آب جلوگیری می کند، بلکه می توان با استفاده از پساب فاضلاب صرفه جویی زیادی 
را انجام داد. وی تصریح کرد: اجرای طرح های فاضلاب یکی از ارکان بسیار مهم برای 
سلامتی جامعه است چرا که این مسئله نه تنها موجب ایجاد سلامتی در کشور می شود 

بلکه یکی از شاخصه های بزرگ توسعه یافتگی است.

»چشم انداز ورود سرمایه های خارجی به ایران در سال جاری 
مثبت است«؛ این را سید حمید حسینی عضو هیات نمایندگان 

اتاق بازرگانی می گوید.
به گزارش خبرآنلاین، بررسی ها نشان می دهد با آشکار شدن 
دستاوردها برجام در سال 13۹6 و تداوم رونق اقتصاد، سال 

13۹6 ، سالی استثنایی در تاریخ ایران تلقی می شود. 
 هر چند بسیاری از کارشناسان از جمله مهدی تقوی، استاد  
دانشگاه علامه طباطبایی و برخی دیگر از همکاران حمید 
حسینی در اتاق بازرگانی چشم انداز ورود سرمایه های خارجی 
را مثبت ارزیابی می کنند، بررسی ها نشان می دهد اجرایی 
شدن سرمایه گذاری های مصوب در سال گذشته نیز خود می 

تواند به رونق بیش از پیش اقتصاد ایران کمک کند. 
 اگر سال جاری اولین سال اجرای برنامه ششم تلقی شود، 
افزایش ورود سرمایه های خارجی را می توان اقدامی در راستای 
تحقق اهداف از پیش تعیین شده در این حوزه ، در قالب 

ششمین برنامه توسعه ای ایران نیز دانست. 
 در قالب برنامه ششم توسعه پیش بینی شده است 160 هزار 
میلیارد تومان سرمایه خارجی در 5 سال وارد ایران شود . رقمی 
خیره کننده که می تواند بنیان های اقتصادی ایران را تحت تاثیر 
خود قرار دهد . با این حال باید توجه داشت که همواره عملکرد 
برنامه های سرمایه گذاری از پیش بینی ها عقب تر است و یران 
ممکن است در صورت تداوم وضعیت موجود به سختی بتواند 

این ایده را محقق سازد. 
 اقتصاد ایران در سال های اخیر ، بیش از گذشته نیازمند 
افزایش سرمایه گذاری، چه در حوزه جذب سرمایه از داخل 
و چه در حوزه جذب سرمایه از خارج کشور است چرا که 
عقب ماندگی در این حوزه و کاهش شدید سرمایه گذاری ها ، 

مشکلات فراوانی را در برای اقتصاد ایران ایجاد کرد . 
 بسیاری معتقدند کاهش نرخ سرمایه گذاری در کنار هدایت 
سرمایه های موجود به سوی بخش غیر مولد جامعه سبب شد 
اقتصاد یش از پیش تحت فشار قرار گیرد و نمود این فشار را در 
رکود سخت و سنگینی که در سال های ابتدایی دهه نود، اقتصاد 

ایران را درگیر کرد، می توان مشاهده نمود . 
پیش از این گزارش ها ارائه شده بر تقاضای ورود 13 میلیارد 
دلار سرمایه خارجی به ایران ، پس از اجرای برجام دلالت داشت 
. آنچه گزارش مصوبات نشان می دهد تصویب 11.5 میلیارد 

دلار سرمایه خارجی در هیات سرمایه گذاری است . 
 برجام در دی ماه سال 13۹4 اجرایی شد و در اولین ماه های 
پس از اجرای آن ایران توانست اقداماتی مثبت را در راستای 
بازپس گیری بازارهای از دست رفته نفت اجرایی کند . از سوی 
دیگر صنعت خودرو، صنایع پتروشیمی، حمل و نقل و انرژی با 
تقاضای فراوان خارجی ها برای سرمایه گذاری روبرو شدند که 

این امر خود نشان دهنده ظرفیت های شناخته شده اقتصاد 
ایران در میان سرمایه گذاران جهان بود .   دو سال گذشته 
، هیات های خارجی فراوانی از ایران بازدید کردند و مذاکرات 
گسترده ای میان اعضای این هیات ها و ایران صورت گرفت. 
پیش بینی ها نشان می دهد اقتصاد ایران در سال جاری می 
تواند شرایط تازه ای را با ورود سرمایه های خارجی تجربه نماید. 
 به این ترتیب اگر سال 13۹4، سخت ترین سال اقتصاد ایران 
در دهه های اخیر لقب گرفته است، سال 13۹6 می تواند سال 
ورود به دوران جدید برای اقتصاد لقب بگیرد چرا که با آشکار 
شدن نتایج برجام، قفل هایی که بر دست و پای اقتصاد ایران زده 

شده بود باز شده و شرایط برای بهبود موقعیت فراهم می شود. 
 حمید حسینی ، فعال اقتصاد در این زمینه می گوید: همان 
گونه که سخت تر شدن شرایط اقتصاد ، به سرعت زندگی مردم 
را تحت تاثیر قرار نداد و آنها به فاصله چند ماه با واقعیت تلخ 
تحریم های ناجوانمردانه و جنگ اقتصادی آشنا شدند، بهبود 
شرایط اقتصاد و رشد قابل توجه در سال گذشته نیز به سرعت 
اثار خود را نشان نمی دهد اما بدون تردید امسال سالی است 
که گسترده شدن فضای اقتصادی در زندگی مردم ، خود را 

نشان خواهد داد . 
 پیش بینی ها بر افزایش سرمایه گذاری خارجی در ایران 
طی سال جاری شمسی استوار است . ایران آماده عقد اولین 
قراردادهای خود در حوزه نفت و گاز شده است و در حالی که 
بخش انرژی همچنان یکی از جذاب ترین بخش ها برای سرمایه 
گذاری در اقتصاد ایران است، پتروشیمی ها، حمل و نقل، صنعت 
خودرو نیز بازاری مناسب برای سرمایه گذاران محسوب می 
شوند.    ایران با جذب بیش از 11 میلیارد دلار سرمایه خارجی 
در سال گذشته توانست رتبه دوم کشور سرمایه پذیر در منطقه 
را از آن خود کند. قابلیت های ایران برای افزایش سرمایه های 
ورودی بالاست چرا که منطقه خاورمیانه در شرایط کنونی از 
ناامنی و جنگ، تنی مجروح دارد.هر چند تحرکات تروریست ها 
در میانه خرداد ماه ، تهران را داغدار کرد اما بررسی ها نشان می 
دهد تحرکاتی از این دست نمی تواند امنیت سرمایه گذاری در 
ایران را زیر سئوال ببرد چرا که تداوم چنین حرکت هایی است 
که تاثیر خود را بر سرمایه گذاری ها آشکار می کند. مهدی 
تقوی در این زمینه به خبرآنلاین می گوید:ایران باید نشان دهد 
توان بالایی در جذب سرمایه ها دارد، جز این هم نیست و ورود 
سرمایه گذاران خارجی خود امنیت کشور را به امنیت سرمایه 
گذاران گره می زند. وی می گوید: ایران قابلیت آن را دارد که در 
این دوران سالانه حتی تا 25 میلیارد دلار سرمایه خارجی جذب 
کند البته لازم است با اولویت بندی دقیق، سرمایه ها را به بخش 
هایی هدایت کند که اشتغال در پی دارد و از سوی دیگر نیاز 

اساسی توسعه کشور محسوب می شوند. 

مبلغ بدهی های غیرجاری بنگاههای کوچک و متوسط نباید 
بیش از تسهیلات یا تعهدات درخواستی و سقف چک های 
برگشتی بنگاههای مور نظر نباید از 15 درصد تسهیلات/

تعهدات درخواستی بیشتر باشد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، بانک مرکزی اولویت های تامین 
مالی سال ۹6 را به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد؛ بر این اساس، 
در سال جاری با هدف استمرار رونق تولید، حفظ اشتغال فعلی، 
ایجاد اشتغال جدید و افزایش رشد اقتصادی کشور مقرر شد 
تأمین سرمایه در گردش موردنیاز تعداد 10 هزار بنگاه  اقتصادی، 
تأمین منابع مالی مورد نیاز تعداد 6 هزار طرح های نیمه تمام 
با پیشرفت فیزیکی حداقل 60 درصد و تأمین مالی موردنیاز 
برای بازسازی و نوسازی تعداد 5 هزار واحد اقتصادی از محل 
منابع داخلی در اولویت شبکه بانکی کشور قرار گیرد. پیش بینی 
می شود این اهداف با تخصیص حدود 300 هزارمیلیارد ریال 
تسهیلات در سال جاری تحقق یابد که از این میان باید 
مجموعاً 200 هزارمیلیارد ریال برای سرمایه  در گردش و 

تامین مالی طرح های نیمه تمام و 100هزارمیلیارد ریال برای 
بازسازی و نوسازی واحدهای اقتصادی که از توجیه فنی، مالی و 
اقتصادی لازم برخوردار هستند، تخصیص یابد. همچنین تامین 
مالی بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط که جزء مشتریان 
بانک ها هستند در اولویت اعطای تسهیلات موصوف قرار دارند. 
اضافه می کند در زمینه عملکرد تسهیلات اعطایی به اینگونه 
متقاضیان، ضرورت دارد هماهنگی لازم با وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای ارایه اطلاعات موردنیاز به منظور درج عملکرد 
در سامانه »هماهنگ« صورت پذیرد. لازم به ذکر است بسیاری 
از واحدهای صنفی نیز در زنجیره عرضه محصولات بنگاه های 
کوچک و متوسط قرار دارند و در زمینه های مختلف تولیدی، 
توزیعی، کشاورزی و خدماتی فعالیت می کنند که بدون حضور 
آنها، اقتصاد کشور توان حرکت ندارد، بنابراین از آنجایی که 
اصناف ضرورتی به ثبت نام در سامانه بهین یاب ندارند توصیه 
می شود تأمین مالی این گروه از متقاضیان نیز در کنار بنگاه های 
کوچک و متوسط با رعایت مقررات بانکی مورد اهتمام و توجه 

جدی بانک ها قرار گیرد. بانک مرکزی، ضمن تشکر از اقدامات 
بعمل آمده در سال 13۹5 در راستای تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی کوچک و متوسط و اجرایی کردن منویات مقام معظم 
رهبری  )مدظله العالی( برای ایجاد رونق تولید و کمک به تحقق 
هدف رشد اقتصادی که باتوجه به احساس مسئولیت بانک ها و 
استانداران محترم مبنی بر دقت و نظارت بیشتر در نحوه مصرف 
تسهیلات و جلوگیری از اتلاف منابع بانکی صورت پذیرفته 
است، به استحضار می رساند عملکرد اعطای تسهیلات در سال 
گذشته به بنگاه های کوچک و متوسط نشان می دهد شبکه 
بانکی کشور با روحیه جهادی، احساس مسئولیت و همگام 
با سیاست های دولت، رسالت خویش را به نحو شایسته به 
انجام رسانده و با بهره گیری بهینه و هدایت صحیح منابع مالی 
موجود برای خارج کردن بنگاه های کوچک و متوسط از رکود 
و بهبود وضعیت اقتصادی به ویژه در بخش صنعت کشور تلاش 
کرده است. در این راستا رشد اقتصادی بدون احتساب نفت 
در ۹ ماهه سال 13۹5، 1.۹ درصد و رشد صنعت 5.8 درصد 

بوده و از طرفی رشد تولید ناخالص داخلی بدون نفت نیز روند 
صعودی داشته به طوری که این رقم در سه ماهه سوم سال 
13۹5 به 4.6 درصد ارتقا پیدا کرده است. بنابراین تحریک 
اقتصادی ناشی از سیاست های پولی واعتباری بانک مرکزی 
و نظام بانکی و هدایت منابع به سمت سرمایه در گردش در 
حوزه صنعت مطلوب بوده و انتظار می رود رشد اقتصادی در 
بخش های غیرنفتی و صنعت همچنان به روند بهبود و افزایشی 
خود ادامه دهند. براین اساس، بانک مرکزی »دستورالعمل 
تأمین مالی بنگاه های کوچک و متوسط در سال 13۹6« را 
به شبکه بانکی ابلاغ کرد. بدیهی است به منظور جلوگیری از 
انحراف منابع محدود بانک ها لازم است در مرحله اول بانک ها و 
مؤسسات اعتباری با درنظر گرفتن اصول کلی اعطای تسهیلات 
و اعتبارسنجی متقاضی و اخذ تأمین کافی، نسبت به اعطای 
تسهیلات موضوع دستورالعمل موردنظر اقدام کنند و سپس 
نظارت بر محل مصرف تسهیلات را در دستور کار خود قرار 

دهند

چرا ایران مقصد مناسب برای سرمایه گذاری است؟ 

در ابلاغیه ای صورت گرفت؛

نقشه راه وام دهی به شبکه بانکی  درسال ۹6

وزارت نفت به ادعای خلاف واقع برخی رسانه ها، درخصوص خودکفایی بنزین پاسخ داد؛ 

چه کسی بر طبل خودکفایی
 در تولید بنزین کوبید؟ 

وزارت نفت با انتشار مطلبی نسبت به آنچه که ادعای برخی رسانه ها درباره خودکفایی 
بنزین خواند، توضیحاتی را ارائه کرد. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، مروری گذرا بر عناوین برخی رسانه ها در اوایل 
اردیبهشت  ماه امسال حقیقت را درباره این که چه کسانی نخستین بار بحث خودکفایی در 
تولید بنزین را مطرح کردند، آشکار می کند. روز شنبه، دوم اردیبهشت ماه امسال خبرگزاری 
تسنیم به نقل از سپاه نیوز در جریان بازدید سرلشکر محمدعلی جعفری، فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی از روند اجرایی ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس در بندرعباس 
خبری با عنوان »جشن خودکفایی بنزین در چند روز آینده رقم می خورد« منتشر کرد، 2 
روز بعد )دوشنبه، چهارم اردیبهشت ماه( روزنامه کیهان تیتر نخست خود را به گزارشی با 
عنوان »سپاه در تولید بنزین ایران را خودکفا کرد« اختصاص داد و حتی خبرگزاری فارس 
هم روز سوم اردیبهشت ماه خبری را با عنوان »جشن خودکفایی بنزین در کشور/ افزایش 
12 میلیون لیتری تولید بنزین کشور در فاز اول افتتاح ستاره خلیج فارس« در صفحه 
استان هرمزگان این خبرگزاری منتشر کرد.تا پیش از آغاز تولید مستمر بنزین از فاز نخست 
پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس که روز دهم اردیبهشت ماه امسال با حضور دکتر 
حسن روحانی، رئیس جمهوری در بندرعباس به بهره  برداری رسید، رسانه های یادشده خود 
در اعلام واژه هایی مانند خودکفایی در تولید بنزین یا »جشن خودکفایی« و در عین حال از 
هیچ تلاشی برای با نادیده گرفتن تلاش های دولت یازدهم در بازکردن کلاف های سردرگم 
این پروژه و راه اندازی این پالایشگاه دریغ نکردند.بار دیگر سیزدهم اردیبهشت ماه امسال 
خبرگزاری تسنیم گزارشی با عنوان »عملکرد ستودنی قرارگاه خاتم در خودکفایی تولید 
بنزین« منتشر کرد، در حالی که در همه این مدت هیچگاه مهندس بیژن زنگنه، وزیر نفت 
سخنی از خودکفایی در تولید بنزین به میان نیاورده است و تنها از آغاز تولید مستمر بنزین در 
این پالایشگاه خبرداد.حال جای بسی شگفتی دارد که کیهان تلاش می کند گزارش مکتوب 
و مستند روز چهارم اردیبهشت ماه خود را که با تیتر درشت »سپاه در تولید بنزین ایران را 

خودکفا کرد« در صفحه نخست روزنامه منتشر شده است، حاشا کند.

مردم فقط برای نیاز خودرو می خرند 

عامل رکود بازار خودرو به روایت نمایشگاه داران
نایب رییس اتحادیه دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودروی استان تهران با اشاره به 
وضعیت رکودی بازار خودرو، گفت: قدرت خرید مردم در بازار خودرو کاهش پیدا کرده است. 
غلامحسین قاسمیان درباره وضعیت بازار خودرو اظهار داشت: در حال حاضر بازار در رکود 
به سر می برد؛ مگر این که کسی به خودرو نیاز داشته باشد و به سراغ بازار بیاید و خودرو بخرد.

وی افزود: این در شرایطی است که برخی خودروهای داخلی گران شده اند، اما کسی که 
واقعا نیاز به خودرو داشته باشد، هم اکنون خودرو می خرد. نایب رییس اتحادیه دارندگان 
نمایشگاه ها و فروشندگان خودروی استان تهران تصریح کرد: بازار رونقی ندارد و همین طور 
در حالت رکود به سر می برد. قاسمیان در پاسخ به این پرسش که وضعیت بازار را بعد از 
ماه رمضان چطور ارزیابی می کنید و آیا بازار با شروع فصل تابستان رونق خواهد گرفت؟ 
عنوان کرد: معلوم نیست، چند سال است که بازار رونق نداشته و نمی توانیم وضعیت آتی 
بازار را پیش بینی کنیم. وی متذکر شد: تا زمانی که بازار ساخت وساز رونق نگیرد، سایر بازارها 
نیز رونق پیدا نمی کند. چون 150 شغل به آن ارتباط دارد. نایب رییس اتحادیه دارندگان 
نمایشگاه ها و فروشندگان خودروی استان تهران ادامه داد: مردم بودجه ندارند که خودرو 

بخرند و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرده است.

اجرای طرح از شهریور ماه 

گازوییل مشمول استاندارد اجباری شد
رییس سازمان ملی استاندارد ایران از استاندارد اجباری گازوییل خبر داد و اعلام کرد که 

قطعا این مسئله از شهریور ماه سال جاری به مرحله اجرا در می آید. 
نیره پیروزبخت در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه به صورت کلی در مصوبه هیات دولت 
استاندارد اجباری فرآورده های سوختی مدنظر قرار گرفته است،  اظهار کرد: استاندارد اجباری 
گازوییل در لایحه هوای پاک به مجلس تقدیم شده و از صحن علنی مجلس نیز گذشته 
است و بر اساس این مصوبه استاندارد مورد نظر برعهده سازمان ملی استاندارد است. وی 
ادامه داد: سازمان ملی استاندارد از چند جهت محکم کاری های لازم را انجام خواهد داد تا 
شاهد تغییر ویژه ای در این زمینه باشیم. در این راستا از سال 13۹5 سازمان ملی استاندارد 
فعالیت های خود را مدنظر قرار داده و گزارش های مربوط به نمونه برداری های انجام شده از 
گازوئیل ها نیز ارسال شده است. رییس سازمان ملی استاندارد ایران با تاکید بر اینکه کیفیت 
گازوئیل روند رو به بهبودی داشته اما تغییرات آن نسبت به بنزین فاصله دارد، گفت: در 
مورد بنزین کنترل های لازم صورت گرفته اما در مورد گازوئیل شدت لازم همانند بنزین 
نبوده است و به همین دلیل شاهد تغییرات کیفی مطلوب تر در مورد کیفیت بنزین نسبت 

به گازوییل هستیم.

محمد ستاری



یکشنبه -بیست ویکم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 444298
ورزشی

 تبعات صحبت علیه عضو هیئت مدیره استقلال

خرمگاه و فریبا رفتنی می شوند؟
مربی و مدیر فنی استقلال به دلیل اظهارات شان علیه یکی از اعضای هیئت 

مدیره باشگاه در شرایط سختی قرار گرفته اند.
شکست سنگین و 6 بر یک استقلال مقابل العین امارات در مرحله یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا کافی بود تا این باشگاه با چالش های جدی روبه رو شود. 
اظهارات حسن زمانی در خصوص عملکرد استقلال و به دنبال آن پاسخ علیرضا 
منصوریان، محمد خرمگاه، نصرالله عبداللهی و بهتاش فریبا روزهای پرتنشی را 
برای استقلال رقم زد. در واقع منصوریان به همراه کادر فنی خود مقابل زمانی 

قرار گرفته اند.
ظاهرا قرار نیست این تنش ها فروکش کند، چرا که حسن زمانی منتظر معرفی 
هیئت مدیره جدید استقلال است تا پاسخ انتقادات افراد فوق را بدهد. ظاهرا در 
یکی از بندهای قرارداد افرادی چون خرمگاه و فریبا آمده که حق صحبت علیه 
مدیران باشگاه و اعضای هیئت مدیره را ندارند و در صورت عدم رعایت آن، باشگاه 

حق دارد که قراردادشان را یک طرفه فسخ کند.
این موضوع در یکی از جلسات سال گذشته هیئت مدیره استقلال مطرح شده 
و به تصویب هم رسیده است. بر همین اساس، زمانی منتظر است که تکلیف 
هیئت مدیره جدید باشگاه مشخص شده و در صورتی که خودش جزو این اعضا 
باشد، پیگیر فسخ قرارداد مربی و مدیر فنی استقلال خواهد بود. عضو هیئت مدیره 
استقلال همچنین در رابطه با اظهارات منصوریان و عبداللهی هم قصد دارد اقداماتی 

را انجام دهد.

ضمانت نامه های لازم برای فیفا ارسال شد

 بازی ایران و ازبکستان در امنیت کامل
 برگزار می شود

پس از هشدار فیفا به فدراسیون فوتبال ایران، ضمانت نامه های لازم از سوی 
فدراسیون کشورمان برای فیفا ارسال شد.

بعد از اتفاقات تروریستی هفته گذشته در تهران، فدراسیون جهانی فوتبال در 
نامه ای هشدار دهنده برای فدراسیون ایران متذکر شد تا دیدارهای پیش رو که 
قرار است در تهران برگزار شود، تحت الشعاع این موضوع قرار نگرفته و در این 
خصوص از فدراسیون ایران اسناد و مدارکی در جهت ضمانت برگزاری دیدار ایران 

و ازبکستان و همچنین عراق و ژاپن در امنیت کامل خواستار شد.
از همان عصر چهارشنبه فدراسیون فوتبال فعال شده و در این خصوص اقدامات 
لازم را انجام داد و در این رابطه اسناد و مدارک لازم از نهادهای ذیربط جمع آوری 

و بعد از ترجمه برای فیفا ارسال شد.
در همین زمینه فدراسیون فوتبال ایران این ضمانت را در قالب اسناد و مدارکی 
که برای فیفا ارسال کرده، داده است که دیدار دوشنبه شب تیم ملی کشورمان 
مقابل و ازبکستان در تهران در امنیت کامل و با حضور تماشاگران برگزار می شود و 

هیچ مشکل امنیتی این دیدار و دیدار عراق و ژاپن را تهدید نخواهد کرد.
همچنین قرار است طبق معمول گذشته از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا برای 
این دیدار نیز افسر امنیتی اعزام شود که البته حضور این افسر هیچ ارتباطی به 
مسائل رخ داده هفته گذشته در تهران ندارد و این افسر به منظور بررسی و نظارت 

بر رفتار تماشاگران به ایران خواهد آمد.
از آنجایی که هواداران ایران در دیدارهای گذشته مشکلاتی را در خصوص پرتاب 
سنگ و انداختن لیزر ایجاد کرده بودند، یکی از وظایف این افسر، نظارت بر این 
امور بوده و مطمئنا در صورت تکرار این تخلفات، جرایم سنگینی تیم ملی را تهدید 

خواهد کرد.

چرا سروش به قطر نزدیک شد؛

سروش رفیعی در چه شرایطی
 از پرسپولیس می رود؟

هافبک تیم فوتبال پرسپولیس درحالی با پیشنهاد جدی تیم قطری مواجه شده که 
سرمربی سرخپوشان نیز با این انتقال موافقت کرده است.

عملکرد قابل قبول سروش رفیعی نقش بسزایی در دریافت پیشنهادات مختلف 
از تیم های اروپایی و حاشیه خلیج فارس داشت. این بازیکن که می خواست برای 
رسیدن به پیراهن تیم ملی در فصل منتهی به جام جهانی روسیه راهی اروپا شود 
با پیشنهاد اغواکننده قطری ها مواجه شد. پیشنهادی بیش از 350 هزار دلار برای 

یک فصل که با آپشن هایی نظیر پاداش گلزنی و قهرمانی بالاتر هم می رود.
رفیعی که با سر و صدای فراوان به پرسپولیس آمد در آرامش کامل از این تیم 
خارج می شود. گویا مدیران پرسپولیس پس از پایان رقابت های لیگ برتر در 
جریان پیشنهادات خارجی این بازیکن قرار می گیرند. موضوعی که با برانکو در 

میان گذاشته می شود. 
جالب اینجاست برانکو به مسئولان پرسپولیس اعلام می کند اولویت او برای 
تمدید قراردادها معطوف به کمال کامیابی نیاست و اگر رفیعی قصد رفتن داشت 
مانع نمی شود. برانکو معتقد است محسن مسلمان تا حدود زیادی می تواند جای 
خالی سروش رفیعی را پر کند. به همین خاطر اصرار زیادی به ماندن حتمی این 
بازیکن نداشت. همین امر هم سبب شد تا مسئولان پرسپولیس پس از اتمام بازی 
های لیگ قهرمانان آسیا اجازه انتقال این بازیکن به باشگاههای خارجی را بدهند. 
قرارداد رفیعی با الخور یکساله خواهد بود و این بازیکن می تواند در صورت توافق 

مالی مجدد در این باشگاه بماند.

پروین: 

تیم ملی گل نمی خورد و به جام جهانی
 صعود می کند

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت:آنقدر طاهری ناراحت بود که منم ناراحت 
شدم، باشگاه مشکلات مالی زیادی دارد.

علی پروین پیشکسوت باشگاه پرسپولیس بعد از دیدار با علی اکبر طاهری گفت:  
امروز به باشگاه پرسپولیس آمدم تا با طاهری دیدار کنم. آنقدر طاهری ناراحت 
بود که منم ناراحت شدم. باشگاه مشکلات مالی زیادی دارد. وی درباره بازیکنان 
جذب شده به پرسپولیس تصریح کرد: تا اینجا پرسپولیس 3 بازیکن خوب گرفته 
و من به آنها تبریک می گویم، مهمترین موضوع این است که پرسپولیس فصل بعد 
هم قهرمان شود اما مسائل مالی از هر چیزی مهمتر است. به هر حال تیمی که 
آسیایی است هزینه های زیادی دارد و فکر می کنم خیلی راحت 50 میلیارد تومان 
این باشگاه هزینه دارد. باید نظام و وزارت ورزش به باشگاه ها کمک کنند.پروین 
درخصوص دیدار پرسپولیس مقابل الاهلی عربستان در لیگ قهرمانان آسیا گفت: 
فکر می کنم بازی سختی خواهد بود اما به اعتقاد من پرسپولیس از این مرحله هم 
صعود خواهد کرد. سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان درباره دیدار ایران و 
ازبکستان که روز دوشنبه برگزار می شود، گفت: 22 خرداد همه ما جشن صعود 
خواهیم گرفت البته من نمی توانم مثل مردم در خیابان خوشحالی کنم، مردم در 
خیابان جشن می گیرند و من هم در خانه خودم! من هنوز هم معتقد هستم که 
تیم ملی گل نمی خورد و به جام جهانی صعود می کند.  پروین که از علاقه مندان 
به رشته والیبال است درباره عملکرد ملی پوشان والیبال کشورمان در لیگ جهانی 
اظهارداشت: من که والیبال بلد نیستم اما از برد تیم ملی لذت بردم، واقعاً دستشان 

درد نکند.

مدافع سپیدرود در آستانه عقد قرارداد با پرسپولیس

استقلال با مصلح توافق مالی نکرد
مدافع چپ فصل گذشته سپیدرود برای عقد قرارداد با استقلال با مسوولان این 

باشگاه بر سر مسائل مالی به توافق نرسید. 
شایان مصلح یکی از بازیکنانی است که منصوریان قصد دارد برای تقویت خط 
دفاع تیمش او را به خدمت بگیرد. این بازیکن که در روزهای گذشته با مسوولان 
باشگاه استقلال مذاکراتی را انجام داده بود، ظاهرا با مسوولان این باشگاه برسر 
مسائل مالی به توافق نرسیده استو حالا مشغول بررسی گزینه های دیگرش است.

گفته می شود در صورتی که مسوولان استقلال نتوانند خواسته های مالی این 
بازیکن را برآورده کنند، او به زودی قرارداد خود را با پرسپولیس قرارداد امضا 

خواهد کرد.

امیر قلعه نویی سرمربی تیم ذوب آهن شد
امیر قلعه نوعی با نظر هیات مدیره باشگاه ذوب آهن به عنوان سرمربی تیم فوتبال 

ذوب آهن انتخاب شد.
 قلعه نوعی با امضای قراردادی یک ساله رسما به عنوان سرمربی تیم فوتبال ذوب 
آهن انتخاب شد و هدایت سبزپوشان اصفهانی را در لیگ هفدهم بر عهده گرفت.

مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان اینکه انتظار برخی از بازیکنان 
بی جاست و برای آنها توهم ایجاد کرده اند، گفت: استقلال را از 

پایه و اساس نابود کرده اند ولی تیم را برای قهرمانی می بندیم.
سیدرضا افتخاری در گفتگوی تفصیلی با خبرنگار مهر، به 
شرایط این روزهای باشگاه استقلال پرداخت و تاکید کرد که 
امسال استقلال را برای قهرمانی در لیگ برتر می بندد. وی با 
بیان اینکه باشگاه استقلال را از پایه و اساس نابود کرده اند، از 
پیشنهادات عجیب بعضی از گزینه های مدنظر استقلال خبر 
داد و گفت: برای بعضی از بازیکنان توهم ایجاد کرده اند و انتظار 

آنها بی جاست.
مدیرعامل باشگاه استقلال همچنین با تایید مذاکره با رامین 
رضاییان به حواشی هفته گذشته اشاره کرد و با بیان اینکه 
تجمعات علیه وی »نخ نما« شده است، از استقلال به عنوان 
پرحاشیه ترین جایی که تا الان کار کرده است، یاد کرد. مشروح 

گفتگوی افتخاری در ذیل می آید:
انتقالات  و  نقل  آخرین وضعیت  از  افتخاری!  آقای   *
باشگاه استقلال چه خبر؟ چه زمانی با بازیکنان ملی پوش 

قرارداد امضا می کنید؟
- سیدرضا افتخاری: این روزها بیشتر وقت خودمان را برای 
جذب بازیکنان مدنظر منصوریان گذاشته ایم. مذاکرات اولیه هم 
صورت گرفته است. جلسات نهایی بعد از بازی تیم ملی ایران 
با ازبکستان برگزار می شود. ما دو سه گزینه از تیم ایران و دو 
بازیکن از تیم ازبکستان مدنظر داریم که جلسه نهایی با آنها بعد از 
بازی تیم ملی صورت می گیرد. در حال حاضر فقط مهدی قائدی 
را جذب کرده ایم. از دو، سه بازیکن هم خواسته ایم که رضایتنامه 

خود را بگیرند تا به استقلال بیایند.
جذب  پرسپولیس  با  نزدیکی  رقابت  در  را  قائدی   *

کردید؟
- ما مدتها بود که با خود قائدی و باشگاهش در ارتباط بودیم تا 
اینکه روز پنجشنبه نماینده خود را به باشگاه ایرانجوان فرستادیم 

و توافق نهایی حاصل شد.
* در مجموع قصد دارید چند بازیکن جدید به خدمت 

بگیرید؟
- اگر بازیکنان جوان را حساب نکنیم، جذب 5 بازیکن مطرح 

است که احتمالا از این میان منصوریان 3 نفر را بر می دارد.

* یعنی ممکن است با دو بازیکن به توافق برسید و آنها 
را جذب نکنید؟!

- این بستگی به شرایط دو طرف دارد. یک موقع دیدید با هر 
پنج بازیکن توافق کردیم ولی یک موقع نیازی نباشد و دو نفر از 

آنها را نگیریم!
* آیا شما هم با بازیکنان موردنظر باشگاه مذاکره می 

کنید؟
- اگر لازم باشد، خودم هم در جلسات شرکت می کنم تا اگر 
قرار است تصمیمی گرفته شود که »در ید« نماینده استقلال 
نباشد، خودم باشم. ما بنا داریم که در یک رقابت سالم یارگیری 
کنیم و شرایطی را رقم نزنیم که عامل افزایش نرخ بازیکن باشیم.
* وضعیت کاوه رضایی به کجا رسید؟ آیا با این بازیکن 

برای تمدید قرارداد به توافق رسیده اید؟
- ما قبلا هم اعلام کردیم به بازیکنان خودمان نیاز داریم و 
قراردادشان را تمدید می کنیم. چند بازیکن را به مجموعه تیم 
اضافه می کنیم نه اینکه یکی کم کنیم و یکی اضافه. ما مشکلی 

با کاوه نداریم.
* آیا شرایط مالی این بازیکن را قبول کرده اید؟

- به هر حال هر بازیکنی یک قیمتی دارد. ما هم نباید به گونه 
ای قرارداد ببندیم که نتوانیم به تعهدمان عمل کنیم. باید درآمدها 
و موارد مالی باشگاه را هم در نظر بگیریم. قرار نیست به هر قیمتی 

بازیکن جذب کنیم. آن موقع به فوتبال خودمان ضربه زده ایم.
* پاسخ شفافی به سئوالمان درباره رضایی ندادید. آیا 

این بازیکن در استقلال می ماند؟
- در آخرین صحبتی که با کاوه رضایی داشتیم، این بازیکن 
اعلام کرد که سرگرم کارهای خانوادگی است. اینها همه ظرف 
چند روز آینده مشخص می شود. ما به خاطر تیم ملی و بازی 
با ازبکستان مذاکرات را نهایی نکردیم. خود بازیکنان خواستند 
که بعد از بازی تیم ملی با آنها مذاکره کنیم چون تمرکزشان 

به هم نریزد.
* اما کاوه رضایی در تیم ملی حضور ندارد.

- بله؛ کاوه گفته است به خاطر مسائل خانوادگی به من فرصت 
بدهید. البته ما برای حفظ بازیکنان خودمان نگرانی نداریم. بیشتر 

وقتمان را برای بازیکنانی گذاشته ایم که قرار است جذب کنیم. با 
نفرات جدید هم از روز سه شنبه و بعد از بازی تیم ملی مذاکرات 

را نهایی خواهیم کرد.
* مجتبی جباری هفته گذشته در مصاحبه ای با روزنامه 
الوطن قطر مدعی شد از استقلال پیشنهاد دارد و منتظر 
مشخص شدن وضعیت سرمربی تیم است. آیا این خبر 

صحت دارد؟
- تکلیف سرمربی که مشخص بود. گاهی اوقات در فضای 
مجازی نظرات مختلفی مطرح می شود ولی واقعیت ندارد. نمی 

دانم علت مصاحبه جباری چه بوده است.
* یعنی شما به جباری پیشنهادی نداده اید؟

- بنده به عنوان مدیرعامل پیشنهادی نداده ام. بعید است 
منصوریان هم چنین پیشنهادی داده باشد.

* یکی از سوژه های نقل و انتقالات استقلال، رامین 
رضاییان است؟ آیا این بازیکن با استقلال به توافق رسیده 

است؟
- این بازیکن هم در واقع در لیست همان چند نفری است 
که گفتم بعد از بازی تیم ملی با ازبکستان، با آنها مذاکره نهایی 

صورت خواهد گرفت.
* روز گذشته به همراه علیرضا منصوریان جلسه ای با 
وزیر ورزش و جوانان داشتید و اعلام شد که در استقلال 

ابقا شدید؟
- ابقای ما در استقلال معنا ندارد. قرار نبود با وزیر جلسه داشته 
باشیم و ابقا شویم. بر اساس شایعاتی که وجود داشت، وزیر ورزش 
رسما اعلام کرد که با قدرت به کارمان ادامه دهیم و بحثهایی که 
مطرح می شود را خودش درست می کند. ما هم کارهایمان را 
انجام می دهیم و به این شایعات توجهی نداریم. مشخص است 
که این مسائل از کجا خط گرفته می شود. واقعیت چیز دیگری 

است.
* وزیر ورزش توصیه خاصی به شما داشت؟

- ما جلسه خوبی داشتیم و یکی از مباحث این بود کارهایی 
که در استقلال می کنیم، کمتر اطلاع رسانی می شود. شاید 
اگر هواداران می دانستند ما چه کارهایی کرده ایم، فرصت دست 
کسانی که می خواستند جو ایجاد کنند، نمی افتاد. مردم آگاه 
هستند و می توانند تشخیص بدهند کاری می کنیم یا خیر. 
شاید اگر هواداران در جریان کارهایی که ما انجام می دهیم باشند 

تحت تاثیر جو قرار نگیرند.
* علیرضا منصوریان هم در این نشست حضور داشت. 

درخواست منصوریان از وزیر چه بود؟
- منصوریان درخواست خاصی نداشت. خواسته منصوریان 
فقط این بود که یک تیم خوب ببندد. سال گذشته که من وارد 
استقلال شدم، تیم بسته شده بود و باید با همان وضع ادامه می 
دادم؛ برای همین شرایط ایده آل من بود. امسال بنا گذشته ایم 
که نقاط ضعف را برطرف کنیم و تیم را برای قهرمانی ببندیم. در 
آسیا هم با توجه به تجربه بازی با العین، مقرر شد تیم پشتوانه 
خوبی داشته باشد تا در صورت مصدومیت یا محرومیت چند 
بازیکن به مشکل نخوریم؛ اتفاقی که در بازی با العین افتاد و 
دستمان خالی شد. ما مجبور شدیم از بازیکنی در پست هافبک 
استفاده کنیم که پُست تخصصی او نبود. باید در هر پست حداقل 

دو بازیکن همطراز داشته باشیم که خللی به تیم وارد نشود. اگر 
تیم با شرایط مدنظرمان بسته شود، روزهای خوبی در انتظارمان 

خواهد بود.
* شما در حالی در استقلال مشغول به کار هستید که 
هم از هیات مدیره و هم از بیرون باشگاه مخالف دارید و 
علیه تیم و شما اقدماتی صورت می گیرد. چه راهکاری 

برای مقابله با این مسائل دارید؟
- داخل هیات مدیره که مخالفی نمی بینم. اینها بحثهایی است 
که رسانه ای می شود و وزیر ورزش هم روز گذشته به آن خاتمه 
داد. به این ترتیب دیگر کسی مصاحبه نمی کند. این بحثها بی 

نتیجه است و به جایی نمی رسد.
* هفته گذشته تعدادی از هواداران مقابل وزارت ورزش 

تجمع کردند و خواستار برکناری شما شدند.
- این تجمعات نخ نما شده است. زمان مدیریت بهرام افشارزاده 
هم همین کارها را کردند. وزیر ورزش با این تجمعات تحت تاثیر 
قرار نمی گیرد. وزیر به عملکرد باشگاه نگاه می کند. چطور وقتی 
تیم نایب قهرمان شد، پرسپولیس را شکست داد، السد را حذف 
کرد و موفقیتهایی از این قبیل، این تجمعات شکل نگرفت؟ ولی 
تا یک باخت می آوریم تجمع می کنند. این تجمعات بهانه است 
و به خاطر برد و باخت نیست. همه فهمیده اند که چه خبر 
است و چنین تجمعاتی تاثیرگذار نیست. ما هم به این شعارها 

عادت کرده ایم.
اگر قرار بود با دو تا شعار کار را زمین بگذاریم که نمی آمدیم. در 
فوتسال هم همین داستان را داشتیم ولی ایستادیم و کارمان را 
انجام دادیم. اینجا هم مثل همانجاست. زمانی که من به استقلال 
آمدم، این تیم کجای جدول بود؟ با دست خالی و بدون اینکه 
دولت یک ریال هم به ما کمک کند، هم بدهی های سابق را 
پرداخت کردیم و هم پول بازیکنان را دادیم تا تیم سر و سامان 
بگیرد. خدا را شکر نتیجه هم گرفتیم آن هم در عرض چند ماه. 
آیا باید فرصت داشته باشیم باشگاهی را که از پایه و اساس نابود 

کردند، شکل بدهیم؟
اساسی  زیرساختهای  به  باشگاه  یک  دادن  شکل   *
نیاز دارد؛  از جمله زمین های تمرین و آکادمی خوب 
موضوعی که در باشگاه های ایرانی کمتر به چشم می 

خورد.
- همینطور است. اگر زمین ها و ورزشگاه ها را درست نکنیم 
نمی توانیم در رده های پایه خوب کار کنیم. به هر حال من در 
آخرین صحبت هم با بچه های تیم اظهار امیدواری کردم که 
با تمام توان تلاش کنند تا باشگاه استقلال را درست کنیم و 

مشکلات حل شود.
* تجربه کار در استقلال برای شما چطور بوده است؟

- من در جاهای مختلفی در ورزش کار کرده ام؛ از وزارت ورزش 
و اداره کل تربیت بدنی گرفته تا فدراسیون فوتبال و تیم ملی و 
سایر بخش ها. هیچ جایی را پرحاشیه تر از استقلال ندیدم. این 

حواشی باشگاه خیلی وقت مرا می گیرد.
* علت این حاشیه ها چیست و چرا نمی توان آنها را 

جمع و جور کرد؟
- علت این حاشیه ها این است که باشگاه استقلال وِل بوده و 
مدیریت ثابت نداشته است. به تدریج این حواشی کمرنگ می 

شود. کسانی که برای باشگاه استقلال نقشه کشیده بودند، در 
این چند ماه تلاش کردند ولی مایوس شدند. طبیعی است که 
آنها خودشان به این نتیجه رسیده اند این حرکتها فایده ای ندارد. 
باشگاه استقلال متعلق به دولت است. دولت هم می داند چه کار 
می کند. اگر قرار باشد که با دو شعار تحت تاثیر قرار بگیرد که 
دولت نمی شود. این تجمعات هیچکس را تحت تاثیر نمی گذارد 

مگر خودشان را.
مدیرعامل  شما  از  بعد  امیدوارند  افراد  این  شاید   *

استقلال بشوند.
- امیدوارم این افراد به این نتیجه رسیده باشند که وقتشان را 
تلف نکنند. بحث من نیست. اگر افتخاری هم از استقلال برود، 
یک نفر دیگر می آید نه آنها. مسئولان و هواداران متوجه شده 
اند این افراد با شرایطی که ایجاد کرده بودند، چه بلاهایی سر 

باشگاه آوردند.
* خیلی ها به مدیریت شما در بعضی از بخشهای باشگاه 

استقلال انتقاد دارند. این انتقادها را قبول دارید؟
- من بارها اعلام کرده ام که حتی یک ریال هم برای مدیران 
بعدی بدهی نگذاشته ام. این هنر مدیریت من بوده است ولی در 
گذشته اینطور نبوده است. اگر استقلال از پنجره نقل و انتقالات 
محروم شده است، آیا من باعثش بودم؟ اگر بدهی های گذشته 
پرداخت می شد و این پرونده ها را بار نمی آوردند، این مشکلات 
پیش نمی آمد. آیا در دوره مدیریت من بازیکن خارجی بوده 
که پول نگیرد و برود به فیفا شکایت کند؟ کسانی که واقع بین 
هستند باید قضاوت کنند و همینطوری تصمیم احساسی نگیرند 
و حرف نزنند. در همین چند روز گذشته برای جذب بازیکن 
تحت فشار بودم. آیا نمی توانستم با چند بازیکن خارجی قرارداد 
ببندم و خیال خودم را راحت کنم؟ من آینده را می بینم. اگر 

بخواهم اینطور کار کنم، به فوتبال آسیب زده ام.
* با این حال گفته می شود بعضی از بازیکنان برای 
استقلال و پرسپولیس شروط مالی سنگین گذاشته اند 

که این هم چیزی کم از قرارداد بازیکنان خارجی ندارد.
- گاهی اوقات من از افطار تا ساعت 2 بامداد با یک بازیکن 
لیگ دسته اول مذاکره کرده ام. بازیکنی که تازه از لیگ یک 
می خواهد به لیگ برتر بیاید، انتظاراتی دارد که این انتظارات 
بی جاست. بهر حال هر بازیکنی یک نرخی دارد. اگر قرار باشد 
بازیکنی از لیگ دسته اول به لیگ برتر بیاید و به یکباره یک 
میلیارد تومان بگیرد، این بدعت بدی است که من نمی خواهم 
این بدعت را بگذارم. فشارهایش را هم خودم تحمل می کنم تا 

این بدعتها شروع نشود.
نرخ بازیکنان دستمان است و بازیکنان فکر نکنند با فرستادن 
مدیر برنامه می توانند بازارگرمی کنند. حتی خود وزیر ورزش 
هم به نرخ بازیکنان اشراف دارد و در جلسه روز گذشته هم گفت 
که قیمت فلان بازیکن فلان قدر است. نمی خواهیم خدایی 
ناکرده بگوییم بازیکنان ارزشی ندارند ولی برای بعضی از بازیکنان، 
توهماتی درست کرده اند. یک مدیربرنامه می آید به بازیکن می 
گوید تو را با فلان مبلغ به یک تیم دیگر یا لیگ قطر می برم. 
ما زیر بار این فشارها نمی رویم؛ هرچند مورد اتهام هم قرار می 
گیرم. آن موقع که آقایان خواب هستند، ما تا ساعت 3 بامداد با 
بازیکن در حال مذاکره هستیم. باید شرایطی را فراهم کنیم که 

به فوتبالمان آسیب نرسد.
* آیا مسعود سلطانی فر وزیر ورزش هم روی نقل و 

انتقالات نظارت دارد؟
- امسال تمام بازیکنانی که می گیریم، مبلغ و شرایط قرارداد را 

با وزیر ورزش مطرح و نهایی می کنیم.
* تکلیف ترمیم هیات مدیره باشگاه چه شد؟

- وزیر ورزش مذاکراتی با چند گزینه داشته است تا اعضای 
جدید تعیین شوند و کارمان قانونی جلو برود.

* یکی از چالش های اساسی، مسائل مالی است. برای 
حل مشکلات مالی چه برنامه ای دارید؟ آیا اسپانسر 

باشگاه را تغییر می دهید؟
- من دارم کارها را جلو می برم. خوشبختانه تا الان عقب نمانده 
ایم ولی بحث هایی مثل درآمدزایی هست که باید قرارداد جدید 
و قرص و محکمی را با اسپانسر ببندیم. باتوجه به افزایش هزینه 
ها و جذب بازیکنان جدید، به دنبال این هستیم تا گزینه های 
جدیدی را در بحث اسپانسر داشته باشیم و درآمدزایی ما فقط 
از طریق دو اسپانسر قبل نباشد. یکی از مشکلات ما بدهی های 
گذشته است. اگر این بدهی ها نبود، برای تامین هزینه های 
جاری مشکلی نداشتیم. باید راهکاری داشته باشیم تا درآمد جدا 

کسب کنیم و به تدریج بدهی ها را سبک کنیم.

افتخاری:

جایی پرحاشیه تر از استقلال ندیدم

با  عالیشاه  اگر مشکل  اعلام کرد که  باشگاه فجر سپاسی شیراز  سرپرست 
تراکتورسازی حل نشود این بازیکن باید فصل آینده را در لیگ دسته اول سپری 
کند.عبدالرسول فلاح در خصوص صحبت هایی که مبنی بر پیوستن امید عالیشاه 
به فجرسپاسی به گوش می رسد، اظهار داشت: خوشحال می شویم مشکل سربازی 
عالیشاه حل شود و او بتواند در تراکتورسازی بازی کند اما آنطور که ما شنیده ایم 
عالیشاه نمی تواند در تراکتورسازی بازی کند و باید به تیم دیگری برود.وی در مورد 
اینکه آیا این باشگاه اقدامی برای جذب این بازیکن انجام داده است یا خیر، گفت: 
نیازی به اقدام از سوی باشگاه نیست و اگر مشکل عالیشاه با تراکتورسازی حل نشود، 
این بازیکن باید به فجرسپاسی بیاید. سردار باران چشمه کاملا از این موضوع آگاهی 
دارد و می داند عالیشاه سرباز سپاه است و اگر در تراکتورسازی نتواند بازی کند، قطعاً 
باید به فجرسپاسی بیاید.سرپرست باشگاه فجرسپاسی درباره انتخاب سرمربی این 
تیم و اینکه آیا این باشگاه به طور کامل با غلامحسین پیروانی قطع همکاری کرده 
است یا خیر؟ عنوان کرد: پیروانی همچنان جزو گزینه های ماست اما باید باشگاه و 
او بر سر ادامه همکاری به توافق برسند، ضمن اینکه هیئت مدیره باشگاه در مورد 
سرمربی تیم تصمیم می گیرد. علاوه بر پیروانی دو گزینه داخلی خیلی خوب هم 
داریم و تا چند روز آینده، تکلیف سرمربی تیم را مشخص خواهیم کرد.فلاح ادامه 

داد: نمی خواهیم عجله کنیم و تلاش می کنیم تصمیم درستی برای باشگاه بگیریم. باید ابتدا هیئت مدیره و مدیرعامل باشگاه را مشخص 
و ساختار باشگاه را درست و بعد سرمربی تیم را انتخاب کنیم. تلاش می کنیم در چند روز آینده هم هیئت مدیره و هم سرمربی تیم 
را تعیین کنیم.وی درباره اهداف باشگاه فجرسپاسی در فصل جدید لیگ دسته اول به تسنیم گفت: در فوتبالی که ثانیه ها همه چیز را 
مشخص می کند، هر کسی از الان قول صعود بدهد، درکی از فوتبال ندارد. نباید از حالا قول صعود دهیم اما تلاش می کنیم تیم خوبی را 

برای فصل آینده ببندیم و نیم نگاهی هم به صعود به لیگ برتر داشته باشیم.

 سرپرست باشگاه فجرسپاسی:

مشکل عالیشاه حل نشود، باید به فجرسپاسی بیاید
باشگاه پرسپولیس به خاطر شکایت آنتونی گولچ باید حدود 300هزار دلاربه این 

بازیکن پرداخت کند.
 ابتدای فصل گذشته باشگاه پرسپولیس با بازیکنی به نام آنتونی گولچ قرارداد امضا 
کرد تا جذب این بازیکن بتواند کمک حال تیم برانکو در خط دفاعی باشد. اما مدافع 
استرالیایی - کروات فقط چند هفته ای با تیم تمرین کرد و توانست چند بازی را 

هم از روی سکوها تماشا کند.
 گولچ با گذشت چند هفته به کشورش بازگشت و باشگاه هم در اقدامی جالب 
به خاطر ترک تمرین توسط این بازیکن به کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 

ایران شکایت کرد.
در همان مقطع خیلی ها نگران پرونده این بازیکن بودند که مبادا شکایت بازیکنی 
که حتی یک دقیقه هم برای برسپولیس بازی نکرده، مشکل جدیدی برای باشکاه 
ایجاد کند اما مسئولان باشگاه پرسپولیس مدعی بودند که هیچ خطری باشگاه را 
تهدید نمی کند چرا که کمیته حقوقی باشگاه به خاطر ترک تمرینات توسط گولچ 

به کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال شکایت کرده  است!
اینکه مسولان نقل و انتقالات باشگاه پرسپولیس چنین هنرنمایی از خود 
به خرج دادند که بازیکنی با قرارداد حدود 300 هزار دلاری جذب کنند  
که همه بازی های تیم را از روی سکو تمکاشا کند مساله ای جداست که باید به آن پرداخت اما موضوع حال حاضر این 
است که با جدایی این بازیکن استرالیایی چرا باشگاه طوری عمل نکرد که این بازیکن نتواند به فیفا شکایت کند و باشگاه 

هم محکوم نشود؟
حالا باشگاه پرسپولیس که درگیر پرونده های زیادی در فیفا است باید ظرف 30 روز آینده حدود 300هزار دلار به این بازیکن پرداخت 

کند تا با محرومیت مواجه نشود.

تماشاگری که 3۰۰ هزار دلار 
از پرسپولیس می خواهد

رئیس IOC هشدار داد در صورتی که تغییراتی در وضعیت کنونی وزنه برداری 
ایجاد نشود، احتمال حذف این رشته از المپیک وجود دارد.

 توماس باخ، رئیس آلمانی کمیته بین المللی المپیک )IOC( می گوید در صورتی 
که فدراسیون جهانی وزنه برداری )IWF( نتواند بحران دوپینگش را کنترل کند، باید 

تغییراتی در برنامه بازی های المپیک 2024 به وجود بیاید.
او می گوید که المپیک 2024 شامل تمامی 28 رشته ای که در بازی های المپیک 
2016 ریو بوده اند، خواهد بود، اما هشدار داد که تمامی 28 فدراسیون جهانی باید 

در بهترین وضعیت مطابق با معیارهایی که IOC تعیین کرده، باقی بمانند.
با اشاره به مثبت اعلام شدن  باخ در کنفرانس خبری اش در لوزان سوئیس 
از  آنها  دوپینگ  نمونه های  مجدد  تست  با  بیشتری  وزنه بردارن  دوپینگ های 
بازی های المپیک 2008 و 2012 گفت: هیئت مدیره کمیته بین المللی المپیک 
شرایط جدیدی را برای ورزش وزنه برداری تعیین کرده است. این بدین معناست که 
فدراسیون جهان وزنه برداری گزارشی رضایت بخش از فعالیت هایش در مورد مشکل 

گسترده دوپینگی که این ورزش با آن روبه رو است، به IOC ارسال کند.
در حالی که حضور رشته وزنه برداری در المپیک 2024 در هاله ای از ابهام است، 
همین حالا هم وزنه بردای از تصمیم هیئت مدیره IOC ضربه خورده است. با 
تصمیم کمیته بین المللی المپیک، سهمیه های ورزشکاران این رشته به منظور 

ارتقای سطح کیفی آن، در بازی های المپیک کاهش یافته است. وزنه برداری یکی 
از رشته هایی است که سخت ترین ضربه را از کاهش سهمیه ورزشکاران حاضر در 

المپیک پیش رو خورده است.
باخ گفت: پیغامی خیلی صریح به فدراسیون جهانی وزنه برداری فرستادیم و آنها 
را در جریان برنامه کاهش سهمیه ورزشکاران این رشته ورزشی به 64 نفر در 

بازی های المپیک 2020 قرار دادیم.
رئیس IOC با اشاره به اینکه فدراسیون جهانی وزنه برداری در ماه های اخیر 
گام های مثبتی در زمینه بازیابی اعتماد کمیته بین المللی المپیک برداشته است، 
تصریح کرد: در آخرین مجمع عمومی فدراسیون وزنه  بردای )انتخابات اخیر این 
فدراسیون( انجام برخی امور به تصویب رسید و باید ببینیم به چه نحوی این 
برنامه ها را به اجرا خواهند گذاشت و چطور این ایده ها را اجرایی خواهند کرد. 
سپس ما تصمیمات خود را در این زمینه خواهیم گرفت، البته با در نظر گرفتن 
اینکه فدراسیون جهانی وزنه برداری همکاری لازم با آژانس ضد دوپینگ جهانی 
)WADA( داشته و گام های در این زمینه برداشته که ما خواهان تلاش های 

بیشتری از سوی آنها هستیم.
فدراسیون جهانی وزنه برداری 6 ماه وقت دارد تا تغییرات بیشتری را در این ورزش 

اجرایی کند و در المپیک باقی بماند.

 رئیس IOC هشدار داد

وزنه برداری در آستانه حذف از المپیک
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مور مور شدن بدن نشانه ی چیست؟
در بسیاری از موارد موردی برای نگرانی مورمور دست ها و پاها وجود ندارد.

در بسیاری از موارد موردی برای نگرانی مورمور دست ها و پاها وجود ندارد. اما به 
هرحال می  تواند علامتی از یک وضعیت بالینی باشد. احساس مورمور و سوزن سوزن 
شدن می  تواند براثر نوع خاصی از نشستن یا خوابیدن مانند روی هم انداختن پاها یا 

خوابیدن روی بازو ایجاد شود.
می تواند همراه با علایمی همچون درد، خارش، بی حسی و یا تحلیل عضله باشد.در 
برخی موارد مورمور می  تواند نشانه ای از آسیب های عصبی باشد که براثر صدمات ناشی 
از ضربه یا تکرار استرس، عفونت های باکتریایی یا ویروسی، قرار گرفتن در معرض سموم 

و یا بیماری های سیستمیک مانند دیابت ایجاد شده باشد.
چنین آسیب های عصبی بدلیل اینکه اعصاب اندام های دور از مغز و نخاع مانند اعصاب 
دست و پا را تحت تاثیر قرار می  دهد به عنوان نوروپاتی محیطی شناخته می  شوند.دیابت 
یکی از شایع ترین علل نوروپاتی محیطی در کشور انگلستان است. بین 10-20 درصد 
از افرادی که مبتلا به دیابت می  باشند دارای نوروپاتی هستند که به آن پلی نوروپاتی 

می  گویند.
در این افراد احساس مورمور و علایم دیگر اغلب در هر دو پا آغاز شده و به سمت بالاتر 
و ناحیه دست ها هم کشیده می  شود. افراد دیابتیک فرم های خفیف تا شدید آسیب های 
عصبی را نشان می  دهند که علل آن متعدد و برخی از آنها به شرح ذیل می  باشند:سندرم 

دام عصبی که شامل چند سندرم عصبی می  باشد.
بیماری های سیستمیک، از جمله اختلالات کلیوی بیماری های کبدی، مشکلات 
عروقی و بیماری های خونی آمیلویدوسیس، التهاب عروق قلبی، عدم تعادل هورمونی 

مثل کم کاری تیروئید، سرطان ها و….که باعث اختلال عصبی می  شوند.
کمبود ویتامین. ویتامین هایی مثل B12-B6-E-B1 و نیاسین برای بهبود عملکرد 
سیستم عصبی ضروری می  باشند. به عنوان مثال کمبود ویتامین B12 می  تواند باعث 
کم خونی خطرناکی که منجر به نوروپاتی محیطی می  گردد شود. گرچه فزونی ویتامین 

B6 نیز خود می  تواند مورمور دست و پا را به همراه داشته باشد.
گاهی حتی الکلیسم هم به نوبه خود می  تواند باعث آسیب های عصبی شود آنچه که 

محققان آن را نوروپاتی الکلی می  نامند.
مواد سمی، فلزات سنگینی چون آرسنیک، جیوه و تالیوم، و برخی مواد شیمیایی 
محیطی. برخی داروها به خصوص داروهای شیمی درمانی مورد استفاده دردرمان 
سرطان کبد و حتی برخی داروهای ضد ویروس و باکتری عفونت ها )ایدز، هرپس، و 
….(بیماری های خود ایمن ) لوپوس و ارتریت روماتویید و …(اختلالات ارثی صدمات و 
آسیب های وارده به اعصاب انجام ارزیابی های پزشکی فوری در موارد سوزن سوزن شدن 

مداوم دست ها و پاها شما مهم است آن را کم اهمیت نشمارید.
هرچه زودتر به علت آن پی ببرید در آینده کمتر از عواقب مادام العمر احتمالی آن رنج 
خواهید برد. اگر به دنبال معالجه مورمور دست و پای خود هستید پزشک شما، برای 
پیدا کردن علت آن، سابقه بیماری های شما را جویا خواهد شد و حتی در برخی موارد 
انجام آزمایش خون را برای تشخیص دیابت ، کمبود ویتامین، اختلال عملکرد کلیه و 

کبد ، دیگر اختلالات متابولیک و فعالیت سیستم ایمنی برای شما تجویز خواهد نمود.
درمان موفقیت آمیز بستگی به تشخیص صحیح و درمان علل اصلی مورمور دارد. تا 
زمانی که سلول های عصبی محیطی نمرده اند، قابلیت رشد و تولید مثل را هنوز در خود 
دارند. گرچه در موارد ارثی نوروپاتی محیطی درمانی موجود نمی باشد اما بسیاری از 

موارد غیر ارثی با روش های درمانی بهبود یافته اند.
به عنوان مثال کنترل میزان قند خون در بیماری دیابت می  تواند مانع پیشرفت 
تظاهرات بیماری گردد. اهمیت به توصیه های سبک زندگی بهتر، از جمله وزن مناسب، 
در معرض نبودن مواد سمی، داشتن برنامه ورزشی مناسب و منظم، رژیم غدایی 
مناسب، اجتناب از مصرف الکل و سیگار، همگی تاثیر به سزایی در بهبود و درمان 

مورمورها دارند.

کودکان لاغر سالم ترند یا کودکان چاق؟
یک متخصص نوزادان گفت: رشد کودک باید بر اساس جدول رشد باشد و بالا بودن 

یا پایین بودن وزن کودک نیاز به بررسی دارد.
دکتر رویا چوپانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: برخی خانواده ها چاق بودن یک 
کودک را به حساب سلامت او می گذارند و از چاق بودن فرزندان شان خوشحال 

هستند، در حالیکه این خوشحالی ناشی از بی اطلاعی آنان است.
وی افزود: بر خلاف تصور برخی از خانواده ها کودکان خیلی چاق هم ممکن است، 
سوء تغذیه داشته باشند، زیرا اگر سیستم هضم کودک به درستی کار کند، وزنی 

طبیعی خواهد داشت.
چوپانی خاطرنشان کرد: کودکان خیلی چاق در آینده ممکن است با مشکلات 
استخوانی، فشار و چربی خون، بیماری های قلبی، عروقی و کلیوی، دیابت و آرتروز 
مواجه شوند. وی با اشاره به اینکه رشد کودک باید بر اساس جدول و منحنی رشد 

باشد، گفت: بالا بودن یا پایین بودن وزن کودک نیاز به بررسی و پیگیری دارد.
این متخصص نوزادان با اشاره به اینکه رشد هر نوزاد متناسب با وزن هنگام تولد او 
تعیین می شود، اظهار کرد: کودک باید تا سن سه ماهگی روزانه بین 20 تا 30 گرم، 
تا سن شش ماهگی روزانه بین 15 تا 20 گرم اضافه وزن پیدا کند؛ به طوریکه وزن 
کودک در پنج ماهگی دو برابر وزن تولد، دریک سالگی سه برابر تولد و دو سالگی چهار 
برابر وزن تولد خواهد بود. وی، نارسایی جفت، فشارخون بارداری، سیگاری یا الکلی 
بودن مادر، بیماری های ژنتیکی و کروموزومی و عفونت های مادرزادی جنین را علل 
کم وزنی نوزاد متولد شده دانست و گفت: بالعکس موارد مذکور، زایمان های متعدد 
مادر، جثه بزرگ و دیابت مادر عامل افزایش وزن نوزاد است.   چوپانی خاطرنشان کرد: 

وزن در حدود 2.5 تا 3.5 کیلوگرم طبیعی ترین وزن برای نوزادان هنگام تولد است.

تقویت انرژی و ضدباکتری

فواید »پونه کوهی« را بشناسید
پونه کوهی که با نام های مرزنجوش، آویشن کوهی و فودنج جبلی هم شناخته می 

شود گیاهی شبیه نعناع است. 
به گزارش  مهر، پونه کوهی و روغن آن، دارای خواص متعددی برای حفظ سلامت 

بدن و پوست است که در ادامه به برخی از آنها اشاره می شود.
ضدباکتری

روغن پونه کوهی از برگ ها و گل های گیاه تهیه می شود. به گفته محققان، به 
دلیل وجود روغن های تیمول و کارواکرول در گیاه پونه کوهی، این گیاه دارای خواص 

ضدباکتریایی است.
تقویت کننده انرژی

پونه گیاهی حاوی مقادیر زیادی ویتامین و مواد معدنی از جمله A، C، E، K، آهن، 
منیزیم، ویتامین B6، کلسیم، و پتاسیم است. به گفته محققان این ماده خوراکی موجب 
بهبود عملکرد متابولیسم بدن شده و در عین حال آهن موجب افزایش گردش خون 

می شود. در نهایت این دو عملکرد همراه باهم میزان انرژی بدن را افزایش می دهد.
منظم کردن عادت ماهیانه بانوان

طبق اعلام محققان، روغن پونه کوهی به حفظ نظم عادت ماهیانه زنان کمک کرده 
و از زنان در مقابل عوارض جانبی یائسگی حفاظت می کند.

پیشگیری از سرطان
طبق مطالعه سال 2013، اجزای موجود در پونه کوهی به کاهش روند پیشرفت یا 

پیشگیری از سرطان در بیماران مبتلا به کارسینوم سینه کمک می کند.
درمان مشکلات پوستی

روغن پونه کوهی می تواند خارش پوست و عفونت های پوستی را تسکین داده و درمان 
کند. محققان ترکیب یک قطره از این روغن را با روغن زیتون یا نارگیل توصیه می کنند.

دورکننده حشرات
روغن طبیعی موجود در پونه کوهی موسوم به کارواکرول، یک دافع حشرات است. 
از این روغن می شود بر روی مبلمان استفاده شود تا حشرات از آنها دور بمانند یا قبل 

از رفتن به فضای باز بر روی پوست مالیده شود.

گزارش جدید محققان؛

خوردن روزانه یک »تخم مرغ« مانع از کوتاه 
قدی کودک می شود

به گفته محققان، خوردن روزانه یک تخم مرغ به شکل قابل توجهی موجب افزایش 
رشد و کاهش کوتاه قدی تا 4۷ درصد در کودکان می شود. 

به گزارش  مهر، »لورا اینوتی« سرپرست ارشد تیم تحقیق از دانشگاه واشنگتن، در 
این باره می گوید: »تخم مرغ می تواند منبع خوب مواد مغذی برای رشد کودکان باشد 
و این احتمال وجود دارد که در کاهش بروز کوتاه قدی در جهان نقش داشته باشد.« 
مطالعه نشان داده است کودکانی که روزانه یک تخم مرغ می خوردند با کاهش شیوع 

کوتاه قدی تا 4۷ درصد و کاهش وزن تا ۷4 درصد مواجه بودند. 
در این مطالعه، به کودکان 6 تا ۹ ماه به مدت شش ماه روزانه یک تخم مرغ داده شد 
و در مقابل به گروه کنترل تخم مرغی داده نشد. محققان با مشاهده نتایج این مطالعه 
در مورد قد بلندتر کودکانی که تخم مرغ خورده بودند مصرف این ماده مغذی را برای 

کودکان توصیه می کنند.

علمی و سلامت 
یکشنبه -بیست ویکم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4298

 

ساخت سریعترین خودروی زرهی دنیا
 در چین

یک شرکت مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه 
آزاد اسلامی توانست با مهندسی معکوس چهار محصول 

گیاهی را برای اولین بار در ایران تولید کند.
واحد  زیست شناسی  گروه  دانشیار  مازوجی  علی 
رودهن دانشگاه آزاد، گفت: این شرکت که در حوزه 
گیاهان دارویی فعالیت می کند با هدف تولید داروهای 

گیاهی بومی و خودرو در ایران راه اندازی شد و تاکنون 
موفق به تولید چهار محصول شده است.

وی افزود: در این شرکت از گیاهان بومی و خودرو 
داروهای  معکوس  مهندسی  صورت  به  ایران  داخل 

گیاهی را تولید می کنیم.
این محقق اظهار داشت: تاکنون چهار محصول پماد 

کاهش طول درمان زخم، مکمل دارویی 100 درصد 
و  حافظه  افزایش  هدف  با  گیاهی  دم نوش  گیاهی، 
یادگیری و کرم برطرف کننده خطوط شکم از سوی 

این شرکت تولید شده است.
ما زوجی عنوان کرد: پماد کاهش طول درمان زخم 
یکی از محصولات تولیدی این شرکت است که مدت 

بهبود زخم ها را به یک  سوم کاهش می دهد.
وی تاکید کرد: همچنین دم نوش گیاهی با هدف 
افزایش حافظه و یادگیری، محصول دیگر این شرکت 
است که به تقویت حافظه، برطرف کردن فراموشی و 

آلزایمر کمک می کند.
این محقق افزود: کرم برطرف کننده خطوط شکم 
قادر است خطوط ناشی از چاقی و لاغری و بارداری 

را برطرف کند.
مازوجی یکی از فعالیت های این شرکت را مهندسی 
معکوس داروهای گیاهی خارجی عنوان کرد و گفت: 
این شرکت داروهای خارجی را با استفاده از گیاهان 
تولید شده مورد بررسی و تجزیه قرار می دهد و پس 
از تحلیل این گیاهان، نمونه آن دارو را با استفاده از نوع 

بومی آن گیاه در ایران تولید می کند.

دم نوش گیاهی برای افزایش حافظه و یادگیری تولید شد

چین یک نمونه از خودروی زرهی آب و خاک ساخته که حداکثر سرعت آن 50 
کیلومتر برساعت است. این خودروی زرهی در صورت تجاری سازی، سریعترین خودروی 

زرهی آب و خاک دنیا خواهد شد.
چین مشغول ساخت سریعترین خودروی زرهی آب و خاک دنیاست.

حداکثر سرعت تانک مذکور در آب 50 کیلومتر برساعت است. البته تاکنون فقط 
نمونه این خودروی زرهی ساخته شده  اما در صورت ساخت آن به صورت تجاری، چین 
از آمریکا جلو خواهد زد. درحال حاضر سریع ترین خودروی زرهی  آب و خاک دنیا در 

اختیار آمریکاست که با سرعت 10 کیلومتر برساعت حرکت می کند.
موسسه North China Institute of Vehicle Research نمونه این خودروی زرهی  

را ساخته است.
این وسیله حمل ونقل چاپی بدنه ای  V شکل  دارد تا  هنگام حرکت در آب از موانع 
هیدرولیکی اجتناب شود. همچنین این نوع طراحی بدنه سبب می شود خودروی زرهی 

در برابر مواد منفجره دست ساز ایمن بماند.
در چرخ های عقبی  آن نیز  پمپهای جت فشرده قرار دارد تا سرعت خودروی زرهی 
به  بیشترین میزان برسد. این وسیله حمل ونقل سبک و بدون زره یا اسلحه ها 5.5 تن 

وزن دارد.

شکرمحققان به تازگی دریافته اند که یک نوع از شکر طبیعی موسوم به trehalose از 
خواص درمانی خاصی برخوردار است و می تواند به تصفیه و پاکسازی عروق و شریان های 

بدن انسان کمک کند.
شکر معمولا ماده ای مضر برای سلامت انسان تلقی می شود، اما trehalose در این میان 
یک استثنا تلقی می شود. تزریق این نوع شکر به موش ها تاثیری مثبت بر سیستم ایمنی 
بدن آنها گذارده و به پاکسازی شریان های بدن، کاهش چربی کبد و ... کمک کرده است.

 trehalose پژوهشگران دانشگاه واشنگتن که این بررسی را انجام داده اند می گویند
برای پاکسازی سلول های بدن موش ها از آلودگی ها و عفونت ها نیز موثر بوده و حتی به 
پاکسازی ارگان هایی که دچار سوءرفتار بوده اند کمک کرده، موجب حذف پروتئین های 

بدشکل و پلاک های خطرناک موجود در شریان ها شده است.
البته هنوز مشخص نیست تکرار این آزمایش ها بر روی انسان ها لزوما به همین نتیجه 

منجر شود و قرار است در آینده آزمایش های تکمیلی به همین منظور صورت بگیرد.
یکی از نگرانی ها در این زمینه تاثیرات جانبی احتمالی استفاده از این نوع شکر برای 
درمان بیماری هاست. همچنین در مورد روش تزریق ایمن trehalose هم نگرانی ها و 

ابهاماتی وجود دارد.

برخی منابع اطلاعات تازه ای در مورد ویژگی های گوشی های هوشمند تازه گوگل 
یعنی Pixel 2 و Pixel XL 2 در فضای مجازی منتشر کرده اند.

در حالی که تا به حال تصور می شد گوگل دو مدل گوشی جدید عرضه خواهد کرد 
حال مشخص شده که علاوه بر دو مدل مذکور مدل سومی به نام XXL 2 Pixel هم 

در راه است که دارای نمایشگر بزرگتری خواهد بود.
گوشی Pixel XL2 دارای نمایشگر 5.6 اینچی با دقت 2560 در 1312 پیکسل بوده 
که فراتر از گوشی های رقیب است. نمایشگر خمیده و فراگیر، دوربین 12 مگاپیکسلی با 
دقت فیلم برداری 4K و دوربین سلفی ۷ مگاپیکسلی با دقت فیلم برداری 4K در جلو 

از جمله دیگر امکانات گوشی مذکور است.
 835 Snapdragon در این گوشی از پردازنده 2.4 گیگاهرتزی و هشت هسته ای
شرکت کوالکوم و پردازنده گرافیکی Adreno 540 استفاده شده است. 4 گیگابایت رم و 
128 گیگابایت حافظه داخلی هم برای گوشی مذکور در نظر گرفته شده است. سیستم 
عامل این گوشی اندروید ۷.1.1 است. گوشی Pixel XL2 مجهز به طیف گسترده ای 

از حسگرها نیز خواهد بود.
جدید  پردازنده  با  همراه  گوشی  این  است  ممکن  شد  می  گفته  این  از  پیش 
Snapdragon 836 عرضه شود که نسخه ای سریع تر از Snapdragon 835 است. ولی 
هنوز در این زمینه خبر قطعی در دست نیست. این احتمال وجود دارد که تراشه یاد 

شده بر روی گوشی های گالکسی نوت 8 و V30 ال جی نصب شود.

سازمان فضایی آمریکا قصد دارد یک موشک را 
برای تولید ابر مصنوعی به فضا بفرستد.

"سازمان فضایی آمریکا")ناسا( قصد دارد صبح 
دوشنبه به وقت تهران یک موشک کوچک را برای 

تولید ابرهای مصنوی رنگی به فضا بفرستد.
موشک "تریر مالموت")Terrier Malemut( یک 
 )Sounding rocket("موشک تحقیقاتی یا "ژرفاسنج
است که برای اندازه گیری و انجام آزمایش های علمی 

در طول پرواز زیر مداری طراحی شده  است.
ارتفاع 50  از  ابزار  برای حمل  موشک ها  این  از 
تا 1500 کیلومتر  بالاتر از سطح زمین استفاده 
می شود، به طور کلی این ارتفاعی بین بُرد بالون های 
هواشناسی و ماهواره ها است )حداکثر ارتفاع برای 
ماهواره  برای  و حداقل  کیلومتر  بالون حدود 40 

حدود 120 کیلومتر است(.

و  بین 1000  اوج  نقطه   ، ژرفاسنج  راکت های 
ارتفاع اوج  1500 کیلومتر دارند که این حداکثر 
آنهاست. راکت های ژرفاسنج اغلب از موتورهای مازاد 

موشک های نظامی استفاده می کنند.
دارای یک سامانه  ناسا  مالموت"  "تریر  موشک 
تزریق پیشرفته است که برای مطالعه یونوسفر و 

همچنین شفق های قطبی به کار می رود.
این سامانه به محققان کمک می کند تا با استفاده از 
رنگ های مختلف برای تولید ابر مصنوعی، به صورت 
مستقیم نحوه حرکت ذرات در فضا را مشاهده کنند.

این ابرها در خط ساحل های میانی اقیانوس اطلس 
کالیفرنیا دیده خواهد  تا  نیویورک  فاصل  در حد 
شد.این پرتاب از پایگاه "والوپس")Wallops( واقع 
در ایالت ویرجینیا انجام خواهد شد و ناسا آن را به 

صورت زنده پوشش خواهد داد.

رازهای گوشی پیکسل ۲ گوگل فاش شد

پرتاب موشک از سوی ناسا برای تولید ابر مصنوعی

این شکر طبیعی عروق و اندام های بدن را 
پاکسازی می کند

شیر و دیگر محصولات لبنی نقش مهمی در یک 
رژیم غذایی متعادل و سالم دارند، اما برای بخشی 
از مردم، این محصولات می توانند به مشکلات 
ناخوشایند معده منجر شوند. عدم تحمل لاکتوز 

عاملی کلیدی در این زمینه محسوب می شود. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از 
"مدیکال دیلی"، عدم تحمل لاکتوز شامل ناتوانی 
در گوارش لاکتوز، قند موجود در شیر، می شود. 
این شرایط از یک آلرژی لبنی متفاوت است، که 
شامل یک واکنش سیستم ایمنی به شیر می 
شود و می تواند نشانه های خطرناکتری را شکل 
دهد. در افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز، بدن به 
میزان کافی آنزیم لاکتاز تولید نمی کند، که برای 
شکستن لاکتوز مورد استفاده قرار می گیرد. اگر 

لاکتوز شکسته نشود، امکان جذب در جریان خون 
را از دست می دهد و در عوض وارد روده بزرگ 
می شود. باکتری های موجود در روده بزرگ می 
توانند با لاکتوز واکنش نشان داده و شکل گیری 

نشانه هایی ناخوشایند را موجب شوند. 
عدم تحمل لاکتوز می تواند موجب نشانه های 
مختلف از تولید گاز تا اسهال دردناک شود. این 
نشانه ها با توجه به شدت عدم تحمل لاکتوز در 
یک فرد و این که چه مقدار لاکتوز مصرف شده 

است، می توانند متفاوت باشند. 
برخی غذاهای لبنی که تخمیر شده اند، مانند 
ماست و پنیر، ممکن است مشکلات معده را به 
همراه نداشته باشند. طی فرآیند تخمیر، باکتری 
ها لاکتوز را مصرف می کنند، که موجب می شود 

برخی محصولات بدون لاکتوز باشند. 
از مصرف محصولات لبنی احساس  اگر پس 
ناراحتی می کنید شما در سمت اکثریت قرار 
دارید. حدود 65 درصد از جمعیت جهان با توانایی 
کاهش یافته گوارش آنزیم های شیر پس از دوران 
توانایی  حقیقت،  در  شوند.  می  مواجه  کودکی 
گوارش این آنزیم در نتیجه یک جهش ژنتیکی 

رخ داده است. 
در دوران نوزادی، همه ما لاکتاز تولید می کنیم 
تا برای شکستن لاکتوز موجود در شیر مادر مورد 
استفاده قرار بگیرد. با این وجود، در بیشتر افراد، 
با اتمام تغذیه با شیر مادر و آغاز مصرف  بدن 
غذاهای خشک لاکتاز کمتری تولید می کند. یک 
دلیل تکاملی برای این شرایط وجود دارد - کودکان 

نیازمند توقف مصرف شیر پس از سنی مشخص 
هستند و از این رو، مادر شیر و توجه بیشتری را 
برای کودکان آینده در اختیار دارد. این صفتی 
است که در تقریبا تمام گونه های پستانداران دیده 

شده است. 
با این وجود، حدود 10 هزار سال پیش، یک 
جهش ژنتیکی ساده به مردم اجازه داد برای همیشه 
لاکتاز تولید کنند و این توانایی در اختیار آنها قرار 
گرفت تا در تمام طول زندگی خود شیر مصرف 
کنند، بدون این که با مشکل گوارشی ناخوشایند 
مواجه شوند. این ژن به سرعت گسترش یافت، به 
ویژه در مناطقی که سابقه طولانی در وابستگی به 
مصرف محصولات لبنی تخمیر نشده به عنوان یک 

منبع غذایی مهم داشتند. 

به واسطه ریشه های ژنتیکی خود، عدم تحمل 
لاکتوز اولیه، رایج ترین شکل از این شرایط، در 
میان جمعیت هایی مشخص وجود دارد. به عنوان 
مثال، عدم تحمل لاکتوز ژنتیکی در میان افرادی 
از آفریقا، آسیا، یا تبار اسپانیایی شایع تر است. 
همچنین، این شرایط در میان برخی مردم جنوب 

اروپا دیده می شود. 
البته، تمامی موارد عدم تحمل لاکتوز ژنتیکی 
نیستند. در مورد عدم تحمل لاکتوز ثانویه، این 
شرایط زمانی که روده کوچک لاکتاز کمتری تولید 
می کند، شکل می گیرد. این شکل از عدم تحمل 
لاکتوز اغلب در افراد مبتلا به بیماری کرون و 
افرادی که درمان های خاص سرطان را دنبال می 

کنند، مشاهده می شود.

چرا به عدم تحمل لاکتوز مبتلا می شویم؟ 

بیماری شایع فصل گرما
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وحید حاج سعیدی 

 کلید عقربه های ساعت هنوز در اعلام ساعت شش مردد هستند. 
اوستا یحیی کرکره مغازه را بالا می دهد و الوارها را آماده برش می کند. 
اره چوب بری را روشن می کند و کار را آغاز می کند و این به معنای 

ساعت بیداری طبقات بالای مغازه و سایر همسایه  های مجاور است!
در واقع ساعت بیدارباش واحدهای مسکونی مجاور، بستگی به میزان 
عجله و نوع سفارشات مشتریان اوستا یحیی دارد! صدای گوشخراش 
اره برقی، زوزه های ممتد رنده و سمباده برقی و تق تق اعصاب خرد کن 
چکش و منگنه برقی بخشی از مزاحمت های روزانه نجاری در منطقه 
مسکونی می باشند و سد معبر در پیاده رو )که به کارگاه تابستانه اوستا 
یحیی تبدیل شده( و بوی رنگ و روغن جلا و پلی اسِتر از دیگر موارد 

آزاردهنده این کارگاه نجاری در قلب شهر به حساب می آیند.
امروزه مزاحمت ها و گرفتاری هایی از این دست که مشاغل مزاحم 
برای ساکنان واحدهای مسکونی یا تجاری ایجاد می کنند، به یکی از 
دغدغه های اساسی شهروندان در شهر های کوچک و بزرگ تبدیل 
شده که در بسیاری مواقع هیچ راهکار مطمئنی برای مقابله با این 

معضل شبانه روزی نمی یابند.
پیگیری ها و اعتراضات نیز معمولا کارساز نیستند چرا که هنوز راهکار 
عملی برای اجرای قوانین و مقررات وضع شده در خصوص مشاغل 
مزاحم تدوین نشده است و اگر هم تدوین شده، هنوز در فاز اجرا قرار 
نگرفته است. در هنگام دریافت جواز نیز تنها چیزی که بدان توجه نمی 
شود مقوله ایجاد مزاحمت شغل مورد تقاضا برای افراد و ساکنین شهر 
است. در حقیقت برای دریافت جواز کسب ، آیتم هایی نظیر نیاز شهر، 
فاصله مشاغل مشابه، سر و صدا دار یا بو دار بودن شغل مورد نظر، 
مکان تاسیس مغازه، اشِغال پیاده رو، مساحت مغازه، امکان فعالیت در 
داخل مغازه، میزان آلودگی صوتی شغل درخواستی و ... چندان مطرح 
نیست و شما نقداً می توانید هر مغازه ای را در هر محلی که صلاح 

بدانید تاسیس کنید!
مشاغل مزاحم کدامند؟

مشاغل مزاحم و آلاینده به شغل هایی اطلاق می شوند که به علت 

ایجاد سر و صدا )آلودگی صوتی(، آلاینده بودن )پخش دود و بوی رنگ 
و تینر، گرد و غبار، خاک اره، مواد زائد نظیر روغن سوخته، براده آهن 
و ...( و اشغال بخش اعظم پیاده رو در هنگام کار، باعث ایجاد مزاحمت 
برای ساکنان واحدهای مسکونی و کسبه مغازه های مجاور، و افراد 

عبوری از پیاده رو می شوند.
هر چند اکثر این شغل ها جزو مشاغل غیرمجاز نیستند ولی عمدتاً به 
علت نداشتن موقعیت مکانی مناسب، استقرار نامناسب و ناسازگار بودن 
با سایر مشاغل علاوه بر ایجاد مزاحمت های فیزیکی، روانی و اخلال در 
عبور و مرور برای شهروندان، بر مبلمان و سیمای ظاهری شهرها نیز 
اثرات نامطلوب می گذارند. از جمله این مشاغل می توان به آهنگری، 
جوشکاری، صافکاری، تراشکاری، جلوبندی، تعویض روغن، تعمیر انواع 
خودروهای بنزینی و گازوئیلی، تعمیر انواع موتورسیکلت و موتور چاه 
و سمپاش، نجاری، آلومینیم سازی، آپاراتی، سنگ فروشی، حجاری، 
نقاشی، مصالح فروشی، آهن فروشی، تخلیه بار تجاری، کارواش، پمپ 
بنزین، چوب بری، خرید و فروش ضایعات، تخمه شور کنی و ... اشاره 

کرد.
زندگی با اعمال شاقه در مجاورت مشاغل مزاحم!

در  که  واحدهایی  و  مسکونی  مجتمع های  ساکنان  بدون شک 
مجاورت این مشاغل مزاحم سکونت دارند، نوعی زندگی با اعمال شاقه 

را تجربه می کنند.
انواع  اوقات شبانه روز، پخش  اکثر  در  کار  از  ناشی  سر و صدای 
آلاینده ها نظیر بوی بنزین، صدای اگزوز و دود خودروهای در حال 
تعمیر، پخش شدن ذرات رنگ یا بوی رنگ، تینر، روغن جلا، گرد 
و غبار، سر و صدای چکش کاری یا برش کاری و سایر آلودگی های 
صوتی، بصری و محیطی، علاوه بر مضرات جسمی و زیست محیطی، 
باعث بر هم خوردن آرامش روانی ساکنان این منازل مسکونی می شوند 
که باید از صبح زود تا پاسی از شب )حتی روزهای تعطیل( این شرایط 

زجرآور را تحمل کنند.
از دیگر تبعات نامناسب این مشاغل نوع پوشش و ادبیات برخی از 
صاحبان این کارگاه ها یا افرادی که در این مکان ها به کار اشتغال دارند، 
می باشد که در برخی موارد بدون توجه به سن و سال و موقعیت 

اجتماعی ساکنان محل یا همسایگانی در حال عبور هستند، از الفاظ 
ناشایست استفاده می کنند.

علاوه بر این به علت اشغال پیاده رو توسط بسیاری از صاحبان این 
حِرفه، مردم عادی نیز مجبور هستند برای عبور و مرور از خیابان 

استفاده کنند که تبعات و خطرات خاص خود را دارد.
دردمندانه اینکه ساکنان این واحدهای مسکونی هیچ راهکار قانونی 
و منطقی نیز برای حل مشکل خود نمی یابند و به ناچار باید فضای 
موجود را تحمل کنند و در بسیاری مواقع مجبور به مهاجرت و ترک 

محل سکونت و نقل مکان به فضایی آرام تر می شوند.
قانون در مورد مشاغل مزاحم چه تدبیری اندیشیده است؟

هر چند قانون در مورد مشاغل مزاحم تدابیری اندیشیده است و 
ممانعت هایی در مورد تاسیس و تغییر مکان این مشاغل به عمل 
می آورد ولی به نظر اجرای این موارد قانونی و تسریع در روند اجرایی 

آن نیاز به تدوین قوانین دیگری دارد.
 الف: متن بند 20 ماده 55 قانون شهرداری

جلوگیری از ایجاد و تاسیس تمام اماکن که به نحوی از انحاء موجب 
بروز مزاحمت برای ساکنان یا مخالف اصول بهداشت در شهرهاست، 
گاراژهای  کارخانه ها"کارگاه ها"  تاسیس  از  است  مکلف  شهرداری 
عمومی و تعمیرگاه ها و دکان ها و همچنین مراکزی که مواد محترقه 
می سازند و اصطبل چارپایان و مراکز دامداری و به طور کلی تمام 
مشاغل و کسب هایی که ایجاد مزاحمت و سر و صدا کنند یا تولید دود 
یا عفونت جلوگیری کند و در تخریب کوره های آجر و گچ و آهک پزی 
و خزینه گرمابه های عمومی که مخالف بهداشت است، اقدام کند و با 
نظارت و مراقبت در وضع دودکش های اماکن و کارخانه ها و وسائط 
نقلیه که کارکردن آنها دود ایجاد می کند از آلوده شدن هوای شهر 
جلوگیری کند و هر گاه تاسیسات مذکور فوق قبل از تصویب این 
قانون به وجود آمده باشد آنها را تعطیل کند و اگر لازم شود آنها را به 

خارج از شهر انتقال دهد.
در ضمن اگر صاحب ملک به نظر شهرداری معترض باشد باید ظرف 
10 روز اعتراض خود را به کمیسیونی مرکب از سه نفر که از طرف 
انجمن شهر انتخاب خواهند شد تسلیم کند رای کمیسیون قطعی و 

لازم الاجرا است.
هرگاه رای کمیسیون مبنی بر تائید نظر شهرداری باشد و یا صاحب 
ملک به موقع اعتراض نکرده و یا در مهلت مقرر شخصا اقدام نکند 

شهرداری به وسیله ماموران خود راسا اقدام خواهد کرد.
همانگونه که ملاحظه فرمودید صراحت های قانونی در مورد برخورد 
با مشاغل مزاحم وجود دارد ولی به دلایل گسترده از جمله پراکنش 
و فراوانی مشاغل مزاحم در سطح شهرها، اطاله روند اجرایی برخورد 
با مشاغل مزاحم، رعایت برخی مصالح فردی و اجتماعی، نبود بودجه 
و امکانات لازم برای ساماندهی مشاغل و ایجاد شهرک های تخصصی، 
عدم ثبات در مدیریت و ناهماهنگی بین ارگان ها و ادارات متولی این 
امر، برخورد جدی با صاحبان مشاغل مزاحم و انتقال آنها به خارج از 

شهر به کندی صورت می گیرد.
چاره کار چیست؟

قطع به یقین برخورد قهری و پلمپ واحدهای تجاری مزاحم چاره 
کار نیست چرا که در این صورت همه روزه تعداد زیادی از مغازه های 
شهرها به ورطه تعطیلی کشیده خواهند شد! بنابراین در وهله اول 

باید به صورت جدی و قاطع، صدور مجوز و پروانه کسب برای افرادی 
که متقاضی چنین مشاغلی در مناطق مسکونی هستند، متوقف شود.

در گام بعدی باید با ایجاد شهرک های تخصصی خودرویی، ساخت 
و ساز، نجاری، آهنگری و ... در خارج شهرها زمینه انتقال تدریجی این 

مشاغل را فراهم کرد.
از سازندگان  انبوه سازان، عدم دریافت عوارض  از  شاید حمایت 
مجتمع ها و شهرک های حرفه ای و مشاغل، اعطای وام های کم 
بهره جهت ساخت و یا خرید واحد های تجاری در مکان های یاد 
شده، تبلیغ و تشویق شهروندان به مراجعه به شهرک های تخصصی، 
ایجاد امکانات رفاهی و مالی در این شهرک ها، حذف یا کاهش عوارض 
سالیانه واحد های تجاری و ... در تسریع انتقال این گونه مشاغل به 
شهرک های تخصصی مشاغل مختلف موثر باشد. امید است شهرداری 
ها نیز با حمایت از افرادی که قصد ورود به این مقوله را دارند، زمینه 
تسریع ساخت و ساز این مجتمع ها را فراهم سازند و یا با مشارکت 
بخش خصوصی در ساخت، گام های مثبتی در جهت بهسازی و 

پالایش شهر از مشاغل مزاحم بردارند. 

منصوره عسگری

صنعت مسافرت و گردشگری به عنوان بزرگ ترین و متنوع ترین صنعت 
در دنیا به حساب می آید. بسیاری از کشورها، این صنعت پویا را منبع 
اصلی درآمد، اشتغال زایی، رشد بخش خصوصی و توسعه ی زیرساخت 
ها می دانند. صنعت گردشگری در سراسر دنیا، به ویژه در کشورهای 
در حال توسعه که منابع دیگر اقتصادی مانند تولید یا استخراج منابع 
طبیعی ندارند، بسیار مورد توجه است. با وجود این فرصت، استفاده از این 
منبع درآمدی، برای تمام کشورها مساوی است و به قدری در توسعه ی 
اقتصادی و اجتماعی کشورها اهمیت دارد که اقتصاددانان آن را صادرات 

نامرئی نام نهاده اند.
گردشگری، امروزه یکی از مباحث مهم و موثر اقتصادی و یکی از عوامل 
برجسته ی ارتباط اجتماعی و فرهنگی است و دارای خواص و پیامدهای 
ویژه ای است و می توان از آن به منزله ی یکی از نیروهای محرک توسعه 
ی اقتصادی مناطق بهره برد. گردشگری در مفهوم اقتصادی، یک کالای 
اقتصادی است که مهم ترین اثر مستقیم آن بر اقتصاد از طریق تزریق پول 
است. توسعه ی صنعت گردشگری و در نتیجه افزایش درآمد حاصل از 
آن همانند افزایش صادرات عمل می کند و ویژگی خاص آن این است 
که بسیاری از کالاهای غیر قابل مبادله را به کالاهای قابل مبادله تبدیل 

می کند. ایجاد اشتغال، مصرف و گردش پول و ایجاد تقاضا برای خدمات 
و کالاهای ناحیه ای و منطقه ای و کمک به رشد متوازن اقتصادی از 
دیگر مزایای اقتصادی صنعت گردشگری است. جهانگردی ترکیبی از 
فعالیت، خدمات، سیاحت ها، خط مشی ها، ضوابط، فرهنگ ها و کالاهایی 
است که برای تحقق سیاحتی ضرورت دارد. به عبارت دیگر صنعتی چند 
بعدی است که در برگیرنده ی هتل ها، مهمان سراها، رستوران ها، مراکز 
تفریحی، جاذبه های جهانگردی، سیستم حمل و نقل، واحدهای خدمات 
و واحدهای دیگر است که روی هم رفته جهانگردی را در یک کشور 

شکل می دهند.
کشور ایران گرچه از نظر پتانسیل ها و جاذبه های گردشگری جزو 10 
کشور اول جهان است، اما صنعت گردشگری در آن توسعه کافی پیدا نکرده 
است و از نظر درآمد حاصل و رتبه ی جهانی از موقعیت خوبی برخوردار 
نیست. درآمد کشورهایی چون ایتالیا، فرانسه، اسپانیا، از گردشگری حتی 

بیش از درآمد ایران از نفت است.
با توجه به توانایی های بسیار زیاد کشور ایران در جذب جهانگردی 
و متنوع بودن آن از نظر جاذبه های طبیعی، نیل به اهداف گردشگری 
مستلزم برنامه ریزی اصولی است. در بحث برنامه ریزی، ابتدا باید وضعیت 
موجود را شناخت و سپس با تحلیل آن به ارائه ی طریق پرداخت. با توجه 
به رویکرد جدید دولت به توسعه صنعت گردشگری در کشور، شناخت 

همه جانبه مسائل مرتبط با توریسم، لازمه ی یک برنامه ریزی دقیق و 
علمی می باشد.

استان قم با دارا بودن سابقه ی تمدن طولانی و آثار باستانی و نیز صنایع 
دستی، جاذبه های توریستی فراوانی دارد. این استان به لحاظ دارا بودن 
جاذبه های مذهبی )زیارتی(، علمی، تاریخی، فرهنگی یکی از مراکز غنی 
کشور محسوب می شود که می تواند هزاران گردشگر داخلی و خارجی 

را جذب نماید.
موقعیت جغرافیایی استان قم:

استان قم بین عرض های شمالی حداقل 34 درجه و ۹ دقیقه و حداکثر 
35 درجه و 11 دقیقه و طول شرقی حداقل 50 درجه و 6 دقیقه و حداکثر 
51 درجه و 58 دقیقه قرار دارد. استان قم در شمال غرب مرکز ایران قرار 
دارد. این استان از شمال به استان تهران، از شرق به استان سمنان، از غرب 
به استان مرکزی و از جنوب به استان اصفهان محدود می شود. استان قم 
در غرب دریاچه نمک و دشت کویر قرار دارد و مرکز آن شهر قم است. 
بلندترین نقطه ی استان قم کوه غلیق با ارتفاع 31۷6 متر در ارتفاعات 
اردهال در جنوب استان، و پست ترین ناحیه در حاشیه کویر 800 متر قرار 
دارد. باتوجه به اختلاف زیاد ارتفاع از سطح دریا، این استان دارای اقلیم های 
متفاوت و متنوع است. شهر قم در دشت قم قرار گرفته است که از قطب 

های مهم صنعتی و کشاورزی استان محسوب می شود.

وجود حرم حضرت فاطمه معصومه علیها السلام که دومین قطب زیارتی 
کشور بعد از حرم مطهر امام رضا علیها السلام است و مسجد مقدس 
جمکران، باعث جذب هزاران زائر، سایر کشورها به خصوص کشورهای 
حاشیه خلیج فارس شده است و آثار تاریخی و فرهنگی متعدد، در این 

شهر، یکی از مناطق مهم توریستی استان به شمار می رود.
مهم ترین عامل موثر بر وضع اقتصادی استان، صنعت گردشگری و به 
ویژه توریسم مذهبی است که در تمام فصول سال، پذیرای زائران بسیاری 
از نقاط مختلف ایران و سایر کشورها است که این امر موجب رونق بازار کار 

و خدمات در این شهر شده است.
باتوجه به اینکه سالانه حدود 10میلیون گردشگر گذری در قم وجود 
دارد قاعدتاً صنعت گردشگری بایستی تاثیر عمیقی بر تحولات اقتصادی، 
اجتماعی از خود به جای بگذارد. اما متاسفانه چنین نیست. علت ناچیز 
بودن سهم گردشگری در، درآمد های ملی استان این است که گردشگران 
به صورت گذری و تقریبی کمتر از یک شبانه روز در قم اقامت دارند 
و کمبود امکانات اقامتی، تفریحی، و عوامل زیست محیطی باعث چنین 
مساله های شده است. بنابراین برای حل این معضل راهکارهایی از جمله 
گسترش امکانات رفاهی، اقامتی، تفریحی و تبلیغاتی پیشنهاد شده است. 
استان قم دارای 12 منطقه نمونه گردشگری است. بنابراین لازم است تا 
به خوبی ظرفیت های گردشگری هر منطقه را به طور واقعی شناسایی 

کرده و امکانات توسعه ظرفیت های گردشگری را با ارزیابی دقیق مشخص 
نمود. باید با برنامه ریزیهای مناسب، بخش خصوصی از تسهیلات مناسبی 
برخوردار شوند و با حمایت از سرمایه گذاران در راستای توسعه زیر ساخت 
های استان قم اقدامات موثری انجام شود. زیرا تأثیر صنعت گردشگری بر 
متغیرهای کلان اقتصاد استان قم، سبب تغییر در سطح اشتغال و رونق 
اقتصادی و سبب افزایش درآمد ملی استان می گردد. صنعت گردشگری، 
صنعت گسترده ای است که موفقیت در آن مستلزم برنامه ریزی دقیق و 
همه جانبه می باشد. عوامل فراوانی در این برنامه ریزی موثرند که از جمله 
می توان به عوامل فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و اقلیمی اشاره کرد. برای 
انجام برنامه های گردشگری در استان قم لازم است امکانات زیر بنایی هم 
چون جاده، حمل و نقل و اسکان به نحو مطلوب در اختیار باشد، لذا ایجاد و 
بهبود این امکانات گامی مهم در توسعه صنعت توریسم محسوب می شود.
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دوئل مشاغل مزاحم با مناطق مسکونی!

ضرورت افزایش سهم  صنعت گردشگری در ،درآمد های اقتصادی استان قم






